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Zahtevne naloge v letu 1980
Pred vstopom v leto 1980 smo bili priče posebnega vzdušja in akcij. Na prvi 

pogled je bilo sicer vse podobno običajnim pojavom pred začetkom koledarskega 
leta: kakor po navadi smo pripravljali resolucijo o politiki uresničevanja družbe
nega plana Jugoslavije in resolucijo o politiki izvajanja družbenega plana SRS za 
leto 1980, obravnavali smo usmeritev za uresničevanje srednjeročnega plana razvo
ja, v tozdih smo pripravljali lastne letneplanc itd.

Ves ta proces so spremljale 
običajne formalnosti. Predvideva
li smo še naprej dinamično gospo
darsko rast in razvoj, poudarjali 
potrebo po akcijskih programih 
za stabilizacijo, optimistično smo 
predvidevali ustvarjanje in deli
tev novega dohodka v korist stan
darda ta optimističnih razvojnih 
programov itd. Kako tudi ne bi bili 
optimisti, če smo pred dobrima 
dvema mesecema ob obravnavah 
rezultatov gospodarjenja v deve
tih mesecih leta 1919 ugotavljali 
dobre rezultate, velik novo ustvar
jeni dohodek, v njem dobršen del 
za razširitev materialne osnove 
dela, za skupno in osebno pora
bo temeljne organizacije! Tudi za 
družbeno porabo smo namenili 
dokaj visoka sredstva. Dobri re
zultati gospodarjenja niso bila 
značilni le za našo delovno orga
nizacijo, temveč tudi za druge 
OZD, tako imenovanih »izguba
šev-« na bilo veliko. Take -rezulta
te je spremljalo obsežno novo za
poslovanje, višji standard, pred
vsem družbeni, je sledil ugotov
ljenim rezultatom poslovanja. 
Skratka vse je kazalo, da kljub 
sicer zahtevnim pogojem gospo
darjenja stvari potekajo običajno 
in da bomo po ustaljenih poteh 
tudi v 1980. letu, zadnjem v teko
čem srednjeročnem obdobju, lah
ko dosegli zadovoljive rezultate. 
Prav pri takem gledanju pa bi 
lahko naredili veliko napako:

prezrli bi določena dejstva, ki bi 
v tem letu lahko povzročila večje 
gospodarske motnje in močno Za
vrla naš nadaljnji uspešni razvoj. 
Predvsem sta med številnimi oko
liščinami pomembni dve dejstvi. 
Pogoji gospodarjenja so se sicer 
vztrajno in vedno bolj skokovito 
zaostrovali ter prav -sedaj pred
stavljajo najbolj zaostrene gospo
darske rezultate v našem doseda
njem celotnem razvoju. Stopnje
vala pa se je tudi neučinkovitost 
v obvladovanju zahtevnih gospo
darskih razmer, vse premalo smo 
upoštevali gospodarske situacije, 
preveč smo se zadovoljevali z ob
likovanji različnih stališč in skle
pov, ki jih v praksi nismo ures
ničevali.

Zaostreni pogoji gospodarjenja 
v letu 1980 so posledice tako no
tranjih kot zunanjih oziroma sve
tovnih gospodarskih razmer. Za 
notranje gospodarske razmere je 
ustrezno prestrukturiranje gospo
darstva, njegova razdrobljenost, 
predvsem pa visoka poraba, ki ni 
v ustrezni odvisnosti od ustvarje
nega dohodka. Med zunanje ne
ugodne vplive pa je treba na pr
vem mestu šteti povečano delova
nje in vedno večje vplive tako 
imenovanih protekcionalističnih 
ukrepov razvitih kapitalističnih 
držav, ko le-te onemogočajo nor
malno tržno konkurenco in nor
malni pretok blaga, ščitijo svoja 
tržišča pred dotokom tujega blaga

in se notranje zapirajo, na tujih tr
žiščih (tretjih) pa nelojalno kon
kurirajo ter tudi tako otežkočajo 
vključevanje manj razvitih go
spodarstev v svetovno menjavo. 
Vse to vedno bolj otežkoča tudi 
naš izvoz blaga na svetovna trži
šča in terja posebno poslovno- 
gospodarsko ukrepanje za ustvar
janje potrebnega obsega medna
rodne menjave naših proizvodov. 
Po drugi strani je očitno protek
cionistično ravnanje tudi v tem, 
predvsem značilna visoka stopnja 
inflacije, ki je v letu 1979 dosegla 
stopnjo okoli 25 %. Za njo stoji 
visoka in z materialnimi fondi 
neusklajena denarna masa v ob
toku, neučinkovit stari sistem ob
vladovanja in usklajevanja cen, 
nizka produktivnost družbenega 
deda v celoti, pomanjkljiva oziro
ma neusklajena vlaganja družbe
nih sredstev, nepravočasno in ne- 
da se blago razvitih držav, pred
vsem tisto, brez katerega je otež- 
kočeno gospodarjenje manj razvi
tih gospodarstev, kakršno je tudi 
naše, izredno hitro draži in tako 
povzroča manjšo konkurenčnost 
proizvodov in manj uspešno go
spodarjenje. Omejen obseg izvoz
nih dejavnikov in s tem majhen 
iztržek iz izvoza za vsako ceno in 
veliki odlivi družbenega dohodka 
za drago uvozno blago imajo za 
posledico prelivanje 'našega ust
varjenega dohodka, dohodka naše
ga dela, v tuje roke. Kolikor bolj 
narašča izvoz blaga za vsako ce
no in na osnovi visokih stimula
cij in kolikor je večji uvoz dra
gega blaga iz tujine, toliko več 
našega dohodka izgubljamo.

Tako omejeni notranji in zu
nanji dejavniki med drugim po
tencirano zaostrujejo razmere, v 
katerih bomo gospodarili v tem 
letu, in terjajo večjo učinkovitost 
našega Obvladovanja teh razmer. 
CK ZKJ pa tudi organi ZK re
publik in pokrajin so oceniti, da 
po dosedanji poti zaradi posebnih 
gospodarskih razmer in zaradi do
sedanje neučinkovitosti ne more
mo več nadaljevati, temveč da je 
potrebno v dokumentih o uresni
čevanju in izvajanju politike go
spodarskega razvoja povsem kon
kretno in obvezujoče ter z natanč
nimi količinskimi podatki opre
deliti naloge za leto 1980 ter za
ostriti odgovornost za njihovo 
uresničevanje. Zato sta to pot tudi 
resoluciji oblikovani veliko bolj 
konkretno in resnično, obvezujo
če.

Resolucija o izvajanju družbe
nega plana SRS za leto 1980 pred
videva bistveno počasnejšo rast 
družbenega proizvoda, ki naj bi, 
enako kot tudi rast industrijske 
proizvodnje, raste! po stopnji 3—4 
odst., za razliko od resolucij in 
stvarnih rezultatov v preteklih le
tih, ko so to bile vrednosti okoli 
6 oziroma 7 %. Tako opredeljena 
rast družbenega proizvoda med 
drugim zelo zgovorno govori o 
tem, da pričakujemo velike notra
nje premike v našem gospodar
jenju ter, da bomo kljub vsem 
prizadevanjem in ukrepom ustva
rili minimalne osnove za nadalj
nji razvoj. Tako nizka rast druž
benega proizvoda ne dovoljuje
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LETO VELIKE AKTIVNOSTI, VARČEVANJA, 
VEČJE DISCIPLINE IN ODGOVORNOSTI, 
LETO JUBILEJEV SVOBODE IN 
SAMOUPRAVLJANJA

V BORBO 
ZA BOLJŠI JUTRI

Ob pričetku preteklega leta smo na tem mestu zapisali 
spodbudno parolo, kot napotek za devetinsedemdeseto leto: 
»Začnimo bitko za plan že prvi delovni dan v novem letu!«

Ta smela ugotovitev bo glede na sedanje razmere v svetu 
in pri nas še bolj obvezujoča.

V tem letu bomo morali k vsakodnevni bitki za uresni
čevanje sprejetih nalog dodati še intenzivnejša prizadevanja 
za boljše delo, za racionalnejše gospodarjenje, za vsestransko 
varčevanje itd. Vse to pa bomo dosegli seveda z ustreznimi 
samoupravnimi odločitvami.

Za leto 1980 razmere napovedujejo težak gospodarski po
ložaj, zato bomo morali našemu gospodarjenju posvetiti po
sebno pozornost. Letošnje leto je zadnje leto našega sred
njeročnega načrta, ki bo pomenilo v zgodovini Litostroja 
pomembno prelomnico. Po tridesetih letih notranjega kva
litetnega razvoja smo prešli tudi v večjo desetletno investi
cijsko izgradnjo. Izgradnja novih tovarn in razširitev ter 
moderniziranje obstoječih proizvodnih zmogljivosti pa je 
doživela tudi širše družbeno priznanje.

V tem srednjeročnem obdobju vsega, kar smo načrtovali 
v preteklih letih, še nismo mogli uresničiti — nekaj po naši 
krivdi, nekaj pa zaradi objektivnih težav, predpisov in raz
voja ekonomske politike, ki se je kljub sprejetim srednje
ročnim načrtom dokaj hitro spreminjala. Preostali del naših 
in skupnih družbenih srednjeročnih obvez bomo morali torej 
uresničiti letos, to bo moralo biti v ospredju naših skupnih 
prizadevanj.

Letos pa bomo proslavljali tudi trideset let samouprav
ljanja v Litostroju. 1. septembra 1950 smo v novi tovarni, 
ki smo jo zgradili delavci sami, skupno z drugimi delavci 
širom po Jugoslaviji sledili Titovemu pozivu k samouprav
ljanju. Tako smo pričeli zgodovinsko oblast delavcev in kme
tov oziroma delavskega razreda in s tem našo svojstveno pot 
izgadnje socialistične demokracije.

Verjetno bomo trideseto obletnico samoupravljanja pra
znovali delovno in v boju za uresničevanje ustave in zakona 
o združenem delu ter z velikimi prizadevanji za stabilizacijo 
našega gospodarstva. Vsekakor pa bomo v letu 1980 z radost
jo osvetlili našo tridesetletno samoupravno pot in mnoge 
delovne uspehe pri izgradnji nove Jugoslavije.

Zavedati se moramo, da že 35 let živimo v svobodi in 
miru, V tem času smo doživeli vsestranski gospodarski in 
družbeni razvoj naše samoupravne socialistične družbe. Do
stikrat se niti dovolj ne zavedamo pomembnosti prehojene 
razvojne poti in pa dejstva, da so za to, kar danes imamo, v 
narodnoosvobodilni borbi in socialistični revoluciji padle 
mnoge žrtve. Zato smo lahko ponosni, da živimo v tem inten
zivnem razvojnem času, da v duhu samoupravljanja delamo 
in hkrati izvajamo samoupravno oblast. Vse to nas navdaja 
z optimizmom in nas prepričuje v trdno prihodnost.

Vse porajajoče težave bomo premagali le notranje trdni 
in prepričani, da so vsa naša skupna prizadevanja pri delu 
in samoupravljanju usmerjena v naš skupni cilj, to je v borbo 
za boljši jutri, za srečno in svobodno življenje. Vse to pa je 
odvisno od nas samih, od samoupravi j alcev, od našega dela 
in samoupravljanja, od prizadevnosti in poštenosti v vseh 
naših namerah in nalogah.

Leto 1980 lahko opravičeno imenujemo leto velike aktiv
nosti, varčevanja, večje discipline in odgovornosti pa tudi 
leto jubilejev svobode in samoupravljanja.

K. G.
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visoke porabe v nobeni njeni ob
liki, temveč zahteva omejevanje 
osebne porabe (OD), skupne po
rabe v O-ZD kot tudi vseh oblik 
družbene porabe za skupne in 
splošne namene ter omejevanje 
investicijske porabe. Konkretiza
cija resolucij sitih določil pa se pri 
teh omejitvah porabe izraža v 
tem, da se določene oblike pora
be postavljajo v odvisnost od ra
sti dohodka, nekatere pa se ome
jujejo na vrednost, sorazmerno z 
doseženo porabo v preteklem letu. 
To pot se prvič v tekočem sred
njeročnem obdobju z resolucijo 
omejujejo porast osebnih dohod
kov tako, da lahko rastejo po 
stopnji, ki je za 25% počasnejša 
od rasti dohodka TOZD, pri tem

pa naj bi izločanja iz dohodka za 
namene razširitve materialne os
nove dela rastle hitreje kot OD. 
V neproizvodnih dejavnostih sme
jo rasti OD v letu 1980 le v so
razmerju z rastjo OD v proizvod
nih organizacijah ter bodo tako 
tudi ti osebni dohodki odvisni od 
ustvarjenega porasta dohodka. 
Skupna poraba v OZD v letu 1980 
ne sme rasti preko 15 % glede na 
doseženo raven v 1979. letu. Prav 
tako veljajo omejitve za investi
cijsko porabo, posebno za področ
je investiranja v negospodarstvu. 
Denarna masa v obtoku bo bolj 
usklajena s potrebami reproduk
cijskega procesa, vsekakor pa bo

(Nadaljevanje na 2. strani)
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Ob zdravljenju tovariša Tita v kliničnem 
centru v Ljubljani, smo mu poslali naslednjo 
brzojavko:

Dragi tovariš Tito!

Delavci Litostroja, ki nosi Tvoje ime, Ti iskreno že
limo, da bi čimprej okreval in nadaljeval delo za razvoj 
socialistične samoupravne skupnosti bratskih jugoslovan
skih narodov in narodnosti in za mir v svetu.

Zagotavljamo Ti, da bomo tudi mi za te cilje vložili 
vse svoje moči.

Delavci Titovih zavodov Litostroj
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omejena, zaradi česar se bo po
slabšala likvidnost poslovanja. 
Poseben poudarek je treba dati 
usmeriti resolucije, iz katere iz
haja, da je nizko stopnjo gospo
darske rasti možno doseči z bist
veno večjo usmeritvijo. V izvozne 
posle. Zato je porast izvoza opre
deljen z bistveno višjo stopnjo 
(6 %) kot velja za rast družbene
ga proizvoda v celoti. To dejstvo 
je trefba imeti pred očmi pred
vsem zato, ker izhaja iz ocen, da 
bodo omejevalni ukrepi na doma
čem tržišču bistveno znižali — 
ohladili pregreto konjunkturo in 
otežk očali ustvarjanje dohodka z 
usmeritvijo na poslovanje na do
mačem tržišču. Pomembna pa je 
tudi usmeritev v še večjo odvis
nost možnosti uvoza reprodukcij
skega materiala v letu 1980 od 
doseženih rezultatov pri izvozu, 
kar bo vsaj v začetku povzročilo 
zelo hude motnje v gospodarjenju. 
Ob tej priliki ni potrebno ponav
ljati vseh bistvenih elementov iz 
resolucije za ponazoritev poseb
nih pogojev, v katerih bodo pote
kali gospodarski tokovi v letu 
1980. Potrebno pa je omeniti, da 
bodo predvidene usmeritve in nji
hove realizacije zagotavljali up
ravno administrativni ukrepi vse 
dotlej, dokler akcije vseh samo
upravnih dejavnikov ne bodo ob
likovane in konkretizirane tako, 
da bo njihovo izvajanje in ures
ničevanje dalo otipljive rezulta
te. Verjamemo v rezultate zavest
nih odločitev subjektivnih dejav
nikov samoupravljaicev in vseh 
naših občanov, zavedamo pa se 
tudi in si tudi lahko predstavlja
mo, kako bodo delovali administ
rativni ukrepi. Dostikrat doslej 
doslej smo to že doživeli in vemo, 
da to običajno predstavlja oviro 
pobude ter že tako zahtevne pogo
je gospodarjenja še zaostruje. Za
to resolucija predvideva, da bodo 
za gospodarjenje in ustvarjalne
že v januarju pripravljeni ustrez
ni družbeni dogovori in sporazu
mi, s čimer bi zagotovili realiza
cijo osnovnih planiranih usmeri
tev. Dolžni smo se pravočasno in 
-temeljito pripraviti na naloge, ki 
nas čakajo, kar nas obvezujejo 
stališča ZK, določila resolucije pa 
nalagajo vsaki temeljni organiza
ciji in drugim organizacijam zdru
ženega dela, da vse usmeritve 
konkretno in dosledno vgradijo v 
svoje planske akte za leto 1980. 
To je gotovo prava pot, če hoče
mo doseči postavljene __ cilje. 
Tudi naša metodologija in že do
kaj uveljavljena praksa priprav
ljanja planskih dokumentov v Li
tostroju, planiranja, ki izhaja jz 
planiranja potrebnega dohodka in 
planiranja njegove delitve za po
krivanje vseh potreb, pa je sedaj 
že tako razvita, da je možno ures
ničevati postavljeno načelo in 
konkretne usmeritve iz resoluci
je vključiti in konkretizirati v na
ših planih, ki tako morajo posta
ti osnovni stabilizacijski doku
ment sleherne temeljne organiza
cije.

V naši delovni organizaciji in 
vseh -tozdih ter v delovni skup
nosti moramo realno oceniti, v 
kakšnem položaju smo glede na 
nove pogoje gospodarjenja, na os
novi temeljitih analiz moramo 
pravilno sestaviti naš plan za le
to 1980 in vanj dosledno vgraditi 
resolucijska načela ter uskladiti 
naše želje, prijeme in možnosti za 
dosego stabilizacijskih usmeritev.

Naš proizvodni program ni ob
čutljiv na hitre spremembe v po
gojih gospodarjenja, saj spreme
njeni in otežkočeni pogoji v de
vetih mesecih preteklega leta še 
niso pustili vidnejših posledic na 
naših rezultatih poslovanja, če
prav so poslabšani pogoji gospo
darjenja na različnejše načine že 
bili opazni. Občasna znižana lik
vidnost našega poslovanja, zaost
reni pogoji uvoza nujnega repro
dukcijskega materiala, znižan iz- 
plen ponudb na tujih tržiščih za
radi neustreznega obsega krediti
ranja prodaje opreme in drugi 
primeri so le nekateri znaki spre

menjenih pogojev gospodarjenja. 
Zato smo ob koncu preteklega le
ta že izvajali posebne akcije, da 
smo omilili morebitne neugodne 
posledice. Gotovo bodo nekateri 
neugodni pojavi lahko imeli odraz 
v naših zaključnih računih za le
to 1979. Bistveno zaostrene gospo
darske razmere pa terjajo od vseh 
nas in slehernega posameznika za
vestne in učinkovite ukrepe, le 
tako bomo še naprej zagotovili us
pešno poslovanje in samo na tej 
osnovi nadaljnjo rast osebnega in 
družbenega standarda naših delav
cev. Imamo ddbre izhodiščne os
nove, saj smo dobro založeni z na
ročili, obseg zalog nam omogoča 
lažje preseganje občasnih zadreg 
glede na režimske ukrepe, v leto 
1980 prehajamo s povprečno 
ugodnimi skladi, sredstvi za skup
no in osebno porabo, povečana 
finaaizacija ob koncu leta 1979 za 
izvozno področje dela pa nam bo 
zagotovila pravice do nujno po
trebnega uvoza. Kadrovsko smo 
-kljub potrebam za nove obrate 
in dejavnosti dokaj pokriti, po
stopna modernizacija naše proiz
vodnje ima značaj stalnega pro
cesa, tudi glede samoupravne or
ganiziranosti in uveljavljanja sa
moupravnih družbenoekonomskih 
odnosov vstopa v leto 1980 z no
vimi dosežki. Pripravili in obrav
navali smo že -tudi gospodarski 
plan za tekoče leto. V ta plan smo 
vgradili, kot sicer vselej doslej, 
zelo zahtevne naloge in želje, kar 
izpričuje pripravljenost vseh za 
realizacijo takega načrta. Ob tem 
s-mo najbrž nekoliko podcenili ze
lo zaostrene pogoje gospodarje
nja, brez resolucij pa so nam tu
di -manjkali nekateri elementi, s 
pomočjo katerih bi bolje realno 
planirali. Zato smo sedaj dolžni 
ponovno analizirati naše planske 
opredelitve ter pripraviti realnej
še plane.

V planih bomo morali pred
vsem realneje opredeliti obseg 
novega, produktivnega zaposlova
nja, kar bomo morali dosledno 
uskladiti z razmerji iz resolucije 
in upoštevati razpoložljive vire za 
pridobivanje novih nujno potreb
nih sodelavcev. Na osnovi tega bo 
treba v naših planih bistveno zni
žati predvideno število nezaposle
nih, pri tem pa zagotovili pred
vsem zaposlovanje proizvodnih 
delavcev, manjkajoče delavce v 
nekaterih strokovnih službah pa 
nadomeščati s prilagajanjem in iz
boljšanjem organizacije dela.

V plane bomo -morali vgraditi 
tudi načelo, da mora željenemu 
porastu OD v primerjavi v pretek
lem letom slediti za 25% hitrej
ša rast dohodka in hitrejša rast 
čistega dohodka. Velikost sredstev 
za skupno porabo bomo morali 
omejiti na 15%, glede na sred
stva, ki jih bomo v ta namen iz
dvojili po zaključnem računu 1979, 
čeprav imamo na tem področju 
velike cilje.

V strukturo dohodka, ki ga na
črtujemo za leto 1980, moramo 
vgraditi obseg sredstev za prispev
ke internih skupnosti in družbe
nopolitičnih skupnosti v takih ve
likostih, kot to predvideva reso
lucija. To so nižje vrednosti, kot 
smo jih planirali, ko smo izhaja
li iz že predvidenih prispevnih 
stopenj na osnovi sporazumov in 
izkušenj iz preteklega leta. Bilo 
bi normalno pričakovati, da do
bimo od SIS in drugih dejavni
kov konkretne podatke o novih 
prispevnih stopnjah, ki bodo od
ražali stabilizacijske umeritve, 
vendar bi v tem primeru gotovo 
morali čakati predolgo, saj bodo 
izračuni in analize ter usklaje
vanja zahtevale precej časa.

V naših planih bomo morali 
posebno skrbno proučiti tisti del, 
v katerem obravnavamo stroške 
poslovanja, in zavestno predvide
ti ukrepe za čim nižje poslovne 
stroške. V tem delu plana se mo
rajo odražati ukrepi varčevanja 
na področju materialnih stroškov

kot posledica boljšega izkorišča
nja materiala, boljšega gospodar
jenja z materialom v nalogah itd. 
V tem delu plana naj se odražajo 
tudi ukrepi za boljše izkoriščanje 
energije in na ta način zniževa
nje poslovnih stroškov. Posebno 
bo treba proučiti režijske stroške 
v -tem okviru pa stroške transpor
ta, PTT stroške, stroške vseh vrst 
vzdrževanja, obseg stroškov za 
službena potovanja, stroške obre
sti za kredite, nadomestila za iz
ostanke z dela itd., ter tako pri
spevati k bolj ekonomičnemu po
slovanju.

Tudi obseg količinske proiz
vodnje, izkoriščanje proizvodnih 
zmogljivosti in delovnega časa bo 
potrebno opredeliti tako, da bo 
vsaki- naši temeljni organizaciji 
zagotovljen porast produktivnosti 
v odnosu na preteklo poslovno le
to, da bo predvsem porast produk
tivnosti dela osnova za večji do
hodek in njegovo ugodnejšo deli
tev.

Ponovna proučitev in ustrez
ne spremembe v planskih postav
kah morajo zagotoviti, da plan za 
leto 1980 postane bolj realen, še 
pomembnejši cilj tega je ta, da 
tak realen plan, podrobno anali
ziran in zavestno opredeljen, po
stane osnovi stabilizacijski pro
gram vsakega našega tozda in DO 
v celoti. Sprotno spremljanje ta
kega plana in ukrepanje za nje
govo uresničitev pa mora odraža
ti našo stabilizacijsko naravna
nost in naš prispevek k skupnim 
usmeritvam celotne družbe, usme
ritvam, ki bodo zagotovile uspeš
no preseganje težavnih pogojev 
gospodarjenja v tekočem letu.

Naloge, ki izvirajo iz gospodar
skih usmeritev za leto 1980 in ki 
morajo dobiti svojo polno konkre
tizacijo in izraz -v sleherni celici 
naše družbe, so zahtevne, še bolj 
pa bodo zahtevne pri uresničeva
nju, da je naš sistem socialistič
nega samoupravljanja sposoben 
uspešno in učinkovito obvladati 
težak dolgoročen proces stabiliza
cije gospodarstva. Potrebno bo de
lovati drugače, kot smo navajeni, 
zavestno se bomo morali odreči 
nekaterim željam oziroma uresni
čitev želja in potreb bomo mora
li zagotoviti s še boljšimi rezulta
ti poslovanja kot doslej. Le na tak 
način bomo lahko zagotovili na
daljnjo rast realnega osebnega 
standarda, modernizacijo naše 
proizvodnje, povišan družbeni 
standard in druge cilje. Tudi do
slej smo prav mi poslovali v zah
tevnih pogojih gospodarjenja in 
izpričali svoje sposobnosti. Verja
memo, da je sedaj nastopil čas, 
ko bodo zahtevni pogoji dela ve
ljali za vse v naši družbi.

Z. V.

■imnBniuTimi»iwmr«iniimmifm ume i

Glasilo delovne organizacije 
Titovi zavodi Litostroj izhaja 
mesečno (s posebnimi priloga
mi) v nakladi 5800 izvodov. — 
Ureja ga uredniški odbor v se
stavi : Stanislav Bradeško, dipl. 
inž., Milan Vidmar, Janez 
Oprcšnik, Vukosav Živkovič, 
Hrabroslav Premelč, Janez 
Stražišar, dipl. inž., Milan Jur- 
javčič, inž. in uredniki: odgo
vorni urednik Karel Gornik, 
urednik Marjana Habicht, teh
nični urednik Estera Lampič, 
lektorira prof. Vesna Tome- 

Lamut.
Telefon uredništva 556-021 (n. 
c.) interna 202, 246 — Poštni
na plačana v gotovini — Tiska 

Tiskarna Ljubljana.
Oproščeno prometnega davka 
po pristojnem sklepu 421-1/72.

Zasnežena skulptura Dubc Sombolac

PRIPRAVE NA VOLITVE
Delavski svet delovne organizacije je na svoji 12. seji 10. 

januarja 1980 sprejel sklep o razpisu volitev v samoupravne or
gane, ki bodo 28. februarja istočasno v vsej delovni organizaciji.

S tem v zvezi je potrebno pri
praviti in izvršiti kandidacijske 
postopke za vse organe, ki jih 
bomo volili na volitvah, obenem 
pa pripravili možne kandidate za 
ostale organe in komislije, ki jih 
ne volimo tajno, vendar pa so 
ob konstituiranju novih samoup
ravnih organov potrebni in jih 
moramo izvoliti za nemoten po
tek dela teh organov.

1. Priprava in izvedba kandi
dacijskih postopkov mora steči 
čim hitreje in usklajeno, če ho
čemo, da ne bomo zašli v časov
no stisko. Upoštevajoč stališča, da
morajo izvršni odbori sindikata 
(kot nosilci postopka kandidira
nja) izpeljati vse naloge v sle
herni TOZD in DS, se je potreb
no odgovorno in zavzeto lotiti ak
tivnosti, iti se bodo zaključile s 
kandidacijskimi konferencami.

Kandidate za delegate, ki jih 
volimo na volitvah, potrjujejo de
lavci TOZD DS na kandidacijskih 
konferencah. Vse TOZD in DS 
imajo že potrjene liste evidenti
ranih možnih kandidatov.

Tista TOZD ali DS, ki more
biti še ni potrdila liste eviden
tiranja možnih kandidatov, naj 
to 'takoj opravi na prvem zboru 
delavcev.

Kadrovska komisija OO sin
dikata skupaj s kadrovskima ko
misijama OO ZK in OO ZSM pri
pravi predloge možnih kandida
tov. Na kandidacijskih konferen
cah, ki jih skličejo osnovne or
ganizacije sindikata, vsi prisotni 
obravnavajo predlog, ga dopol
nijo ali spremenijo ter z javnim 
glasovanjem sprejmejo. Ob tem 
je pomembno, da pri kadrovanju 
upoštevamo kriterije samouprav
ne kadrovske politike, ki je op
redeljena v dokumentih Zveze 
sindikatov Slovenije in družbe
nem dogovoru o uresničevanju 
kadrovske politike na območju 
mesta Ljubljane. Kandidacijske 
konference so lahko po delovnih 
samoupravnih skupinah ali enot
no za TOZD, odvisno od možno
sti, stanja in delovnih dolžnosti, 
najkasneje 15 dni pred volitvami 
oziroma dnevom glasovanja. Kan
didatna lista mora zajemati za
stopanost vseh delovnih samoup
ravnih skupin v vsaki TOZD ali 
DS s toliko delegati (za delavski 
svet TOZD in DS), koljkor je op
redeljeno v statutih posameznih 
TOZD in DS.

Osnovna organizacija sindika
ta sestavi kandidacijsko listo za 
delegate v delavski svet TOZD in 
DS. Pri tem je potrebno upošte
vati, da sestavimo enotno kandi
datno listo, posebej z navedbo 
kandidatov, za vsako delovno ozi
roma samoupravno skupino po 
abecednem redu.

Na kandidacijskih konferencah 
istočasno izvršimo tudi kandida
cijske postopke in predlagamo se
stavo kandidatnih list za vse os

tale organe upravljanja, ki jih je 
potrebno izvoliti na tajnih volit
vah.

Za predlaganje vseh kandida
tov se morajo na isti kandidacij
ski konferenci voditi ločeni po
stopki za vsak organ posebej.

Osnovna organizacija sindika
ta pošlje volilni komisiji enotno 
kandidatno listo najkasneje 10 dni 
pred volitvami. Volilni komisiji 
je potrebno predložiti:

— zapisnike iz kandidacijskih 
konferenc,

— zapisnik iz seje IO sindi
kata in

— pristanek vsakega kandida
ta, da sprejme kandidaturo.

Volilna komisija pregleda kan
didatno listo in jo objavi najmanj 
5 dni pred dnevom volitev.

2. Pri pripravi kandidatov za 
vse organe, ki jih bomo volili taj
no, je potrebno upoštevati dejst
vo, da potrebujemo kandidate z 
liste evidentiranih možni n 
didatov tudi za druge organe in 
komisije, ki jih je potrebno cb 
konstituiranju organov samoup
ravljanja izvoliti, da bodo le-ti 
lahko nomalno delovali.

Na tajnih volitvah bomo vo
lili:

— delegate v delavski svet 
TOZD in DS,

— delegate v delavski svet de
lovne organizacije,

— delegate v delavski svet 
SOZD ZPS,

— delegate v disciplinsko ko
misijo,

— delegate v samoupravno de
lavsko kontrolo TOZD in DS, de
lovne organizacije Litostroj in 
sestavljene organizacije ZPS,

— delegate v organ notranje 
arbitraže (nadomestne volitve),

— delegate v svet Izobraževal
nega centra Litostroj,

— delegate v svet uporabnikov 
TOZD IRRP.

Za nemoteno delo samouprav
nih organov potrebujemo še:

1. Delegate za upravni odbor 
delovne organizacije Litostroj.

2. Delegate za komisije delav
skega sveta delovne organizacije 
Litostroj:

— komisijo za štipendiranje,
— komisijo za stanovanjska 

vprašanja,
— komisijo za inovacije in re

alizacijo poslovanja,
— komisijo za pohvale in od

likovanja,
— komisijo za LO in DS,
3. Delegate za skupni organ.
4. Delegate za vse komisije v 

TOZD in DS, ki so bile že do 
sedaj formirane.

Pri vseh kandidacijskih po
stopkih je potrebno upoštevati 
tudi zamenljivost delegatov, saj 
v istem samoupravnem organu 
ne more nihče kandidirati več kot 
dvakrat zapovrstjo.

M. S.
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POSLOVNOST IN GOSPODARNOST 
- POGOJ NAŠEGA OBSTOJA

Znano je, da ima Litostroj dokaj raznolik proizvodni program: vodne turbine 
in črpalke raznih vrst, žerjave in ostalo industrijsko opremo, dieselske motorje, pre
oblikovalne stroje, talna transportna sredstva, specialne odlitke — vse to so proiz
vodi, ki jih proizvajamo posamično. Teh proizvodov tudi ne prodajamo iz zalog, saj 
je njihova kasnejša uporaba točno določena šele ob podpisu pogodbe. Šele takrat 
pričnemo obravnavati naročila od projektantskih in konstruktorskih del, preko ce
lotnega proizvodnega procesa tja do montažnih del in odprave proizvoda. Zato se 
v primeru, da moramo vsa naročila realizirati v pogodbeno določenih dobavnih ro
kih, znajdemo pred problemom, ki ni tako enostavno rešljiv, predvsem še, če se ho
čemo obnašati poslovno in hkrati gospodarno proizvajati. To pa moramo, kajti po 
slovnost in gospodarnost sta velelnika današnjega časa.

Poslovnost je opredeljena z 
mnogimi prvinami: od skrbno se
stavljenega poslovnega pisma pa 
tja do vljudnega sprejema kupca, 
od hitrega reagiranja na kupčeve 
želje in pozornosti od njega pa 
tja do zadovoljive realizacije na
ročila. Naročilo pa bo zadovoljivo 
realizirano le takrat, kadar bomo 
v celoti izpolnili vse pogodbene 
obveznosti, ki jih naročilo vsebu
je. Glavni in bistveni elementi 
prodajne pogodbe pa so predvsem 
cena, količina, kakovost in dobav
ni rok. Toda pustimo tokrat cene; 
o njih le toliko, da sta kupec kot 
prodajalec lahko zadovoljna ali pa 
nezadovoljna, ali pa samo eden 
od njiiju. Ta občutek je običajno 
kratkotrajen lin hitro mine. Tudi 
količina in kakovost sta redkokdaj 
sporni. Kaj pa dobavni rok? Do
bavni rok je običajno tisti pogoj 
v prodajni pogodbi, ki ga je naj
težje izpolniti. Seveda mislimo pri 
tem na individualne proizvode po 
naročilu. Za zamude so sicer pred
videne pogodbene kazni, toda pra
viloma pogodbena kazen nikoli ne 
povrne škode, ki jo s kasnitvijo 
povzročimo kupcu. Veliko škod 
pa povzročimo tudi sami sebi, saj 
v nekaterih primerih lahko kupec 
celo odstopi od pogodbe, pa tu
di pogodbene kazni niso majhne. 
Največja škoda pa je izgubljanje 
poslovnega ugleda in očrnitev po
slovnosti. Te splošne ugotovitve 
veljajo za ves poslovni svet in 
tako tudi za nas.

Za Litostroj lahko trdimo, da 
je tem težavam in nevarnostim še 
bolj izpostavljen, deloma zaradi 
raznolikega proizvodnega progra
ma, v zadnjem času pa so svoj 
delež dodali tudi pogoji gospodar
jenja pri nas in v svetu.

Toda medtem ko ugotavljamo, 
da se dokaj uspešno spoprijema
mo s temi težavami in preneka- 
tere tudi uspešno premagujemo, 
pa ne moremo trditi, da smo po
vsod uspešni in da nikdar ne za
mujamo z realizacijo naročil.

Naš cilj je realizirati vsa na
ročila v pogodbenih dobavnih 
rokih!

Ali je to sploh mogoče? Vse
kakor (Ali se vsaj zelo približa
mo tako zastavljenemu cilju!)

Morda bi omenili nekatere če
ri, ob katere zadevamo pri rea
lizaciji individualnih proizvodov 
po naročilu.

Že ob sprejemanju naročil se 
lahko znajdemo v dveh različnih

stanjih: ali je na tržišču veliko 
ali majhno povpraševanje po na
ših proizvodih. Obe stanji odloču
joče vplivata na prodajne pogoje 
in dokaj težko je novo naročilo 
matematično natančno rokovno 
oziroma glede prostih zmogljivo
sti uskladiti z že obstoječimi na
ročili. To mnogi organizatorji 
predlagajo kot edino rešitev, ki 
kasneje prepreči zamudo realiza
cije naročila.

Takšno previdno sprejemanje 
naročil bi nas kaj kmalu pripe
ljalo iz stanja velikega povpra
ševanja po naših proizvodih v 
stanje majhnega povpraševanja. 
O nas bi kupca govorili, da pro
izvajamo le od primera do pri
mera. Pa tudi sami bi bili kaj 
kmalu razočarani nad našim iz
računom zmogljivosti. Dotok na
ročil bi začel upadati, prav tako 
bi se izkoriščenost zelo poslabša
la. Pri proizvodnji individualnih 
proizvodov se namreč srečujemo 
s pojmom ozkega grla.

To je primer, ko so razpolož
ljive zmogljivosti manjše od po
trebnih. Ta pojav pa ni statične 
narave, niti prostorsko in časovno 
opredeljen, temveč dokaj dinami
čen sprehajalec v proizvodnem 
procesu. Pa tudi naše zmogljivo
sti so točno določene s stroji, lju
dmi, prostorom in časom, ki so 
vsak naslednji trenutek v drugač
nem medsebojnem odnosu.

V zvezi s sprejemanjem naro
čil obstajajo še pomembna pri
poročila o točni evidenci izstav
ljenih ponudb in opcijskih rokih 
teh ponudb. Tudi te teorije, pred
vsem o opcijskih rokih niso kaj 
prida uporabne za nas. Lahko se 
namreč zgodi, da čakamo na naro
čilo, ki ga kasneje ne dobimo, za

radi njega pa srno odklonili dru
go naročilo.

Najboljša rešitev so izkušnje, 
ki jih moramo izoblikovati v eno
staven itn dogovorjen sistem. Če 
hočemo odgovoriti na vprašanje 
»‘Koliko naročil lahko sprejmemo, 
da bomo zagotovili njihovo rokov
no realizacijo?« lahko odgovori
mo, da najmanj toliko, kolikor smo 
jih v preteklosti že realizirali. 
Seveda mora posamezno naročilo 
ustrezati izkustvenemu izdeloval
nemu času, vsa naročila pa morajo 
biti časovno tako razporejena, da 
njihova količina ustreza količin
ski propustnosti podjetja, izraže
ni s tonami na leto ali tonami na 
mesec.

Vse do sedaj smo govorili o 
tako imenovanem konjunktu rnem 
stanju, to je o stanju velikega po
vpraševanja na tržišču po naših 
proizvodih. Povsem drugače pa se 
moramo obnašati v, stanju majh
nega povpraševanja ali v prizade
vanjih za izvoz naših izdelkov. 
Takrat lahko marsikatero domačo 
teorijo odmislimo. Če se ne zna
mo poslovno in tržno obnašati, 
dobi naročilo tisti, ki je -boljši od 
nas!

Trenutna založenost Litostroja 
z naročili je zadovoljiva. Morda 
je, gledano dolgoročno, premalo 
izvoznih naročil, predvsem na 
konvertibilna -tržišča. Zato ne bo 
odveč še nekaj besed o obravna
vanju naročil, torej o našem ob

našanju potem, ko so naročila že 
v hiši.

Prav gotovo nas k podpisu po
godbe nihče ne prisili. Vsaka po
godba je izraz volje dveh strank 
— prodajalca in kupca. Prodaja
lec želi ustvariti prihodek, kupec 
pa dobiti za dogovorjeno ceno 
kvaliteten proizvod v dogovorje
nem roku. Vsako dejanje, ki je 
usmerjeno proti kateremukoli ele
mentu iz pogodbe, se razume kot 
neposlovno dejanje, za kar so v 
pogodbi predvidene pogodbene 
kazn-ii. Omenili smo že, da pogod
bena kazen nikdar ne nadoknadi 
škode, ki je povzročena npr. s kas
nitvijo. Običajno je naš del op
reme le del večjega objekta, ki 
logično nekompleten ne more de-

SAMOUPRAVLJANJA
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lovati ih vračati investirana sred
stva. Vse to je dokazano. Toda ali 
sp tudi vsa naša -ukrepanja usmer
jena k temu, da hi vsa obstoječa 
naročila realizirali brez zamud? 
Dejstvo je, da si mnogo prizade
vamo za to, predvsem proti kon
cu, ko se dobavni rok že izteka. 
Mnogokrat pa poskušamo že na
stalo zamudo čim bolj skrajšati. 
V takih primerih dosegamo never
jetno dobre rezultate. Vedno zno
va pa se tudi jezimo in sprašu
jemo, zakaj je to potrebno. To ni 
sistematično in organizirano delo, 
to je gašenje!

Zakaj ne poprimemo že od 
vsega začetka? Tudi za obravnavo 
individualnih naročil obstaja mno
go različnih mnenj. Nekaj jih iz
haja iz naših temeljnih organiza
cij, druga so posledica naše orga
niziranosti ali zagovarjanja samo 
nekega proizvoda. Mnogo koncep
tov prinesejo s seboj naši delavci 
iz raznih šol in tečajev. Vse to 
udari na dan -takrat, ko iščemo 
novo, boljšo rešitev za sistem ob
nove naročil. Težko je trditi, kdo 
ima prav oziroma katera rešitev 
je najboljša. Vedeti moramo nam
reč, da v Litostroju večino naro
čil predstavlja tako imenovani 
skupni proi-zvod, pri proizvodnji 
katerega sodeluje več temeljnih 
organizacij v različnem obsegu. 
Zato moramo omeniti, da dobra 
poslovna politika temeljne orga
nizacije ni vedno najboljša za po
slovno politiko Skupnega proizvo
da. (Primerjajmo v tej zvezi po
samično delo z združenim delom.)

Prav tako je v zvezi z našim 
proizvodnim programom nespre
menjena politika enega proizvoda. 
Če niso vsa proizvodi »enakoprav
ni«, potem nezaželenega raje iz
ključimo iz proizvodnega progra
ma.

Vse navedene kritične pripom
be so morda bolj kritične, kot je 
potrebno z ozirom na dejansko 
stanje. Vseeno pa naj služijo kot 
izziv, da se čimprej dokopljemo 
do enostavnega in dogovorjenega 
koncepta obravnave individualnih 
naročil.

V. N.

ODOBREN KREDIT LJUBLJANSKE BANKE ZA 
GRADNJO FIESE IN TELOVADNICE

Naš 12,5-tonski viličar pri delu v koprski luki. Viličar ima napravo za 
prečni pomik in prijemalo za prazne kontejnerje. Prijemalo je izdelal 
Metil z Reke (Foto: J. Jereb)

V FIESI BOMO GRADILI
V ponedeljek 14. januarja je zasedala skupščina 

stanovanjske banke Ljubljanske banke in med drugim 
sprejela tudi plan kreditiranja objektov družbenega 
standarda za leto 1980.

Že v preteklem letu je prav ta banka odobrila kre
dit za izgradnjo počitniškega doma v Fiesi, ki ga pa ni
smo mogli koristiti zaradi neurejene dokumentacije in 
naših notranjih aktov. Prošnji TOZD ZSE, naj sc kredit 
prenese v leto 1980 ter odobri dodatni kredit še za iz
gradnjo telovadnice pri IC, je banka ugodila.

Tako imamo danes urejene tu
di -kreditne pogoje, saj nam je 
banka zagotovila 2,3 milijarde sta
rih dinarjev za gradnjo počitni
škega doma v Fiesi ter 1,5 mili
jarde za gradnjo telovadnice.

Kako je z gradbeno
dokumentacijo?
Dokumentacija za počitniški 

dom Fiesa bo januarja. Čeprav je 
bil rok za izdelavo dokumentaci
je decembra 1979, je zamuda op
ravičena. Delno se je spremenil 
idejni projekt zaradi infra struk
ture, ki je bila po zazidalnem na
črtu občine drugačna.

Cesta bo speljana sedaj z vr
ha navzdol in ne kot je bilo pr
votno predvideno od SAP navzgor 
do spodnjih prostorov doma. Ta
ko sta sedaj v spremenjenem na

črtu restavracija in dovoz do nje 
v gornjem nadstropju, kjer bo tu
di klubska soba, jedilnica in te
rasa. To pa ima tudi prednosti, 
saj tako v sobe ne bo prihajal duh 
po hrani, imeli pa bomo tudi lep
ši razgled iz restavracije na mor
je.

In kako je s soglasji?
Razen -dovoljenja SKIS občine 

Piran smo pridobili vsa soglasja. 
Skupščina občine Piran je pred 
dvema letoma sprejela sklep o 
prepovedi vsake gradnje na ob
močju Fiese. Ta sklep je še v ve
ljavi in ga ne bodo preklicali vse 
do sprejetja zazidalnega načrta 
Fiese. Zazidalni načrt izdeluje In- 
ves-t biro i-z Kopra, Id izdeluje tu
di naše načrte, ter je pripravljen 
za -razpravo. Ta -razprava pa bo

trajala nekoliko dalj, kot mi po
trebujemo za pričetek gradnje.

Glede na to, da se naš projekt 
vključuje v predvideni predlog, 
smo zaprosili skupščino občine 
Piran, da izvzame našo gradnjo iz 
prepovedi odloka občine. Pričaku
jemo, da bodo to obravnavali na 
prvem zasedanju skupščine in se
veda upamo na ugodno rešitev, ki 
so nam jo že obljubili.

In kako smo sprejeli samoup
ravni sporazum v Litostroju?

Razen tozdov PZO, OB in DS 
PFSR so vsi zbori samoupravni 
sporazum potrdili, nekateri tudi z 
delno pripombo, naj se zaradi naj
novejših omejevalnih ukrepov ure
dijo najprej finančne zadeve.

Sedaj pričakujemo sklepe zbo
rov omenjenih tozdov in DS PFSR 
in nato še ugotovitvenega sklepa 
DSP. Ta naj bi poleg ugotovitve
nega sklepa imenoval še z zako
nom predvideno investicijsko ko
misijo, ki jo bo predlagal TOZD 
ZSE za Fieso in TOZD IC za te
lovadnico.

In kdaj naj bi zasadili prve 
lopate?

Vse je odvisno od nas. Uredi
tev notranjih formalnosti ter for
malnosti z banko lahko traja naj
več mesec dni.

Drugič pa še o tem, kako po
tekajo priprave za gradnjo telo
vadnice.

M. Vidmar
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Dogovori za odločne akcije
V skladu s sklepom 5. seje centralnega komiteja Zveze komuni

stov Slovenije je posebna komisija centralnega komiteja pripravila 
predlog sklepov CK ZKS o nalogah komunistov pri uveljavljanju in 
nadaljnjem razvijanju političnega sistema socialističnega samouprav
ljanja, o nadaljnjem razvijanju demokratizcije odnosov ter kolektivne 
odgovornosti ter dela, v skladu s tem pa tudi o organiziranosti občin
skih konferenc ZKS.

Sledila je poglobljena razpra
va vseh osnovnih organizacij, ki 
je bila združena tudi z vsebino 
volilno programskih konferenc, 
obravnava pa je stekla tudi na 
17. in 18. seji občinske konferen
ce ZKS Ljubljana-Siška, ki sta 
bili v mesecu novembru.

Konkretne družbenoekonom
ske razmere ter številni razvojni 
in drugi problemi znova dokazu
jejo, da niti poskusi centralistič
no etatističnega urejanja niti teh
nokratsko liberalistično pristopa
nje ne vodi k reševanju družbe
noekonomskih problemov, ne kre
pi vloge pravic in odgovornosti 
delavcev in občanov v procesu 
družbenega odločanja, pa tudi ne 
socialne varnosti naše družbe in 
njenega delavskega razreda. To
rej se problemi jasno odražajo 
tudi v političnem sistemu, pred
vsem pri uresničevanju politične 
oblasti delavcev in občanov.

Izhajajoč iz te ugotovitve je 
Zveza komunistov med najbolj 
poklicanimi za to, da pravočasno 
in odločno preverja dosežke s 
področja izgradnje političnega si
stema, se sooči s problemi in 
predvsem z vzroki za prepočasno 
uresničevanje in razvijanje de
mokratične narave političnega si
stema in jih v konkretni družbe
ni praksi in sredini preprečuje.

Razpave, ki so v zadnjem ob
dobju močno povečale aktivnost 
in izpostavile ključne idejnopoli
tične probleme, so v okviru osnov
nih organizacij ZKS v Litostroju 
tako kakor v občini povečale ak
tivnost in akcije za odpravo ne
katerih slabosti. Široko zastavlje
na aktivnost je dobila odsev v 
delovanju vseh vodstev družbeno
političnih organizacij. Izdelana je 
vrsta ocen, analiz in poročil, ka
terih cilj je, da predvsem na osno
vi ugotovljenih slabosti usmerja
mo akcijo v nadaljnje poglablja
nje socialistične samoupravne 
demokracije. Glede na sprejeta 
izhodišča, ocene, programe osnov
nih organizacij in poglobljene raz
prave na zadnji seji občinske 
konference ZKS je bil sprejet ak
cijski program in izhodišča za 
delo vseh subjektivnih sil.

Ob tem, da je potrebno dosled
no uresničevati načelo demokra
tičnega centralizma, so sedanje 
naloge, sprejete na sejah OOZK 
in OK ZKS predvsem te:

1. Zveza komunistov kot vo
dilna subjektivna sila bo skupaj 
z ostalimi organiziranimi silami v 
demokratičnem dialogu utrje
vala ekonomsko in politično ob
last delavskega razreda z vklju
čitvijo vseh komunistov pri izva
janju samoupravnih družbenih 
odločitev. Predvsem utrjevanje in 
čim boljši rezultat ter kazalci go
spodarjenja, nadaljnje poglablja
nje in razvijanje dohodkovnih 
odnosov, samoupravno sporazu
mevanje na vseh področjih zdru
ževanja dela in sredstev mora biti 
glavna naloga in vsakdanja pra
ksa.

Vse probleme, ki se pojavlja
jo v sredinah, moramo obravna
vati in razreševati znotraj druž
benopolitičnih organizacij, samo
upravnih organov, delegatskih 
skupščin ter v delegacijah. V sle
herni sredini je potrebno razvi
jati posebne demokratične meto
de delovanja. Delo mora biti ši
roko odprto, izražanje interesov 
in stališč se mora prenesti do sle
hernega delavca v samoupravni 
delovni skupini. Akcijsko povezo
vanje komunistov med osnovnimi 
organizacijami mora biti bolj 
prisotno, če se želimo s široko 
razpravo in oceno stanja dogo
voriti za enotno akcijo, ki mora 
nujno slediti.

Akcijsko povezovanje mora 
biti stalna oblika dela, kajti de
mokratizacija odnosov mora te
meljiti na dogovarjanju in poe
notenju stališč ter v končni fazi 
na uveljavljanju v sleherni sre
dini.

2. Vse omenjene naloge v 
družbeni praksi še niso izvršene 
in cilji niso doseženi, zato je nuj
no, da odločno delujemo v tej 
smeri, da izkoristimo vse ustvar
jalne možnosti, ki jih omogoča 
politčni sistem. Izhodišče za ak
cijo pa mora izhajati predvsem 
iz tega. da se dosledno izvaja ak
tivnost v procesu samoupravnega 
in delegatskega odločanja, okre
pi vpliv osnovnih organizacij, 
predvsem v vsebini dela, zagoto
vi kolektivno delo in odgovornost 
in razvija demokratičen dialog.

3. Volilne programske konfe
rence osnovnih organizacij v Li
tostroju so problematiko v vseh 
sredinah dokaj celovito ocenile 
in sprejele programe dela za od
pravo slabosti. Izpostavljeni so 
bili neki pereči problemi, pred
vsem pri odnosih dohodkovne po
vezanosti, izpolnjevanju planskih 
dogovorov posameznih TOZD na 
skupnem proizvodu, izpostavljeno 
je bilo reševanje nekaterih pro
blemov, ki so se pojavljali v teku 
celega leta. Obravnavali smo svo
bodno menjavo v odnosu TOZD 
do skupnih služb, nadaljnji raz
voj in delitev dela v sklopu slo
venske strojegradnje, poudarili pa 
smo tudi nekatere krepitve TOZD, 
ki vodijo že v novo stopnjo or
ganiziranosti in kar pred vse ko
muniste v Litostroju postavlja 
razmišljanja o nadaljnjem razvo
ju obstoječega stanja.

Tudi programi dela, ki izha
jajo na podlagi ocen v posamez
nih sredinah, so kratki, jasni, ak
cijski, in pred celotno članstvo 
nalagajo veliko novih nalog. Se
kretariati so močno spremenjeni, 
predvsem pa preveva v vseh sre
dinah mlada struktutra vodstev. 
Že dolgo ni bilo v osnovnih or
ganizacijah ZKS v Litostroju to
liko mladih sekretarjev, kot jih 
je bilo sedaj izvoljenih. Podatek, 
da so se vsi sekretarji v Litostro
ju zamenjali, govori, da smo do
sledno prestopili k samoupravni

kadrovski politiki, ki je za Zvezo 
komunistov še posebej pomemb
na. Vse to kaže na to, da smo 
ravnali zelo odgovorno in v skla
du s Titovo mislijo o večji za
menljivosti na vodilnih funkci
jah. Tudi pristop pri izbiri ka
drov je bil skoraj v vseh osnov
nih organizacijah pravočasen in 
celovit, tako da so bile odločitve 
na sejah zgolj formalnost.

Vse to kaže, da smo upoštevali 
vse principe in dogovore pri ob
likovanju novih vodstev ter da je 
potrebno s tako usmerjeno ka
drovsko politiko na razrednih 
principih odločno nadaljevati tudi 
v drugih družbenopolitičnih orga
nizacijah. V začetku bo najbrž še 
nekaj težav, saj smo zadnje dve 
leti preveč zanemarjali to področ
je, kar se bo jasno odražalo v se
danjem in prihodnjem delu. Še 
druga pomembna ugotovitev je 
jasna, da že nekajletno usmerje
no idejnopolitično usposabljanje 
odpira nove možnosti selekcije in 
usmerjanje kadrov, saj imamo 
vsako leto v naj višjih stopnjah 
izobraževanja vsaj dvajset komu
nistov. Skoraj v vseh osnovnih 
organizacijah imamo dva člana, 
ki sta opravila celovit sistem 
usposabljanja, ob tem pa še celo 
vrsto drugih, ki so opravili osnov
ne seminarje. Prav zato letos ni 
bilo problemov pri izbiri sekre
tarjev, namestnikov in sekretari
atov. Vendar pa moramo glede na 
veliko zamenjavo članov v sekre
tariatih kot prvo nalogo v tem 
mandatnem obdobju takoj začeti 
celovit sistem idejnopolitičnega 
izobraževanja, ga dopolniti z ak
tualno problematiko, nalogami in 
cilji, ki naj bi jih dosegli v tem 
obdobju. Novim sekretariatom 
moramo dati vso osnovo, da se 
čim hitreje vključijo v delo in iz
vrševanje sprejetih sklepov. To 
pa je zagotovilo, da bo Zveza ko
munistov trdno obvladovala situ
acijo in se takoj spopadla s pro
blemi, če bo to potrebno, saj je 
mladost in usposobljenost vseh 
sekretarjev že dovolj velika, da 
lahko skupaj ob enotnem delova
nju za skupne cilje napravimo 
nov korak v razvoju družbeno
ekonomskih in političnih odnosov.

M. Sigulin

PREDSTAVITEV NOVIH 
SEKRETARJEV OO ZK

Glede na to, da se je zamenjalo vodstvo osnovnih organizacij Zve
ze komunistov, vam želimo predstaviti nove sekretarje. Zaradi. po
manjkanja prostora jih danes predstavljamo le nekaj, z ostalimi pa 
se bomo seznanili v naslednji številki.

Novi sekretarji so odgovorili na naslednja tri osnovna vprašanja:

0 Koliko časa in kje delajo v 
Litostroju in katere funkcije so 
doslej že opravljali?

0 Kakšna je bila dosedanja 
programska usmeritev njihove 
osnovne organizacije in kakšna bo 
bodoča?

0 Kako nameravajo v čim 
večji meri aktivirati članstvo in 
ali nameravajo uvesti kaj spre
memb v delu osnovne organiza
cije?

Ivo Jarc — DS SSP
V Litostroju sem se zaposlil 

leta 1959 po končanem šolanju v 
Izobraževalnem centru Litostroj.
Prvih dvanajst let sem delal kot 
strugar v mehanski obdelavi, po 
končanem študiju ob delu na viš
ji šoli za socialno delo pa sem bil 
premeščen v kadrovski sektor, 
kjer delam še danes. Sedaj oprav
ljam delo vodje oddelka na pod
ročju kadrovanja.

Poleg svojega rednega dela 
sem delal v samoupravnih orga
nih in družbenopolitičnih organi
zacijah — v zadnjem letu pred
vsem v sindikatu. Zadnje mandat
no obdobje sem bil predsednik 
IO DOS delovne skupnosti skup
nih služb skupnega pomena. Na 
letni konferenci OO ZK naše de
lovne skupnosti pa sem bil iz
voljen za sekretarja osnovne or
ganizacije ZK.

Mislim, da je bila sama pro
gramska usmeritev v preteklem 
obdobju dobra, vendar programa 
nismo uresničili tako, kot smo 
načrtovali. Vzrokov za to je ver
jetno več. Po mojem mnenju je 
eden ta, da v osnovni organizaciji, 
ki šteje 50 članov, komunisti ni
smo bil dovolj aktivni niti v os
novni organizaciji sami niti tam, 
kjer bi kot komunisti morali de

lovati — to je na delovnih mestih, 
v samoupravnih organih in dru
gih družbenopolitičnih organizaci
jah. Na ta vzrok neaktivnosti pa 
seveda lahko vplivamo vsi. Delo 
osnovne organizacije bo potekalo 
tudi v prihodnje tako kot sedaj, 
s tem, da bomo skušali vse čla
ne organizirati tako, da bodo bolj 
aktivno delali — nekateri v se
kretariatu, drugi v komisijah, vsi 
skupaj pa povsod tam, kjer oprav
ljajo svoje delo ter v samouprav
nih organih in ostalih družbeno
političnih organizacijah.

Pred nami so zahtevne in od
govorne naloge. Vsak dan beremo 
in poslušamo, da moramo v letoš
njem letu doseči družbenoeko
nomsko stabilizacijo. Zunanjepo
litični dogodki iz dneva v dan za
ostrujejo položaj in ogrožajo mir 
v svetu. Zato je naloga vseh ko
munistov, da delujemo v tej sme
ri, da uredimo naš družbenoeko
nomski položaj, da delamo v skla
du z našo zunanjepolitično usme
ritvijo. V sami delovni skupnosti 
in delovni organizaciji pa mora
mo stalno delovati tako, da bo na
še delo teklo normalno, tako kot 
smo si ga zastavili, ne pa da z la
godnostjo preko leta in z izredni
mi ukrepi na koncu lovimo zamu
jeno.

Ob začetku svojega mandata 
pričakujem konstruktivno sodelo
vanje vseh komunistov v delovni 
skupnosti, saj le na ta način lah
ko dosežemo naše skupne cilje.

Ivan Brajak — TOZD IVET
Kot strojni ključavničar sem 

se v Litostroju zaposlil leta 1958, 
član Zveze komunistov pa sem 
od leta 1960. Do sedaj sem oprav
ljal funkcije predsednika ZSMS v 
TOZD IVET, predsednika IO 
OOS, predsednika kadrovskih ko
misij pri OO ZK in IO OOS, bil 
sem odbornik občinske skupšči
ne Ljubljana-Šiška, večkrat pa 
tudi član delavskih svetov ter 
član raznih komisij pri samou
pravnih organih in družbenopo
litičnih organizacijah v svoji te
meljni organizaciji.

Doslej smo v okviru program
ske usmeritve skrbeli za planira
nje in pridobivanje kadrov za 
delo v družbenopolitičnih organi
zacijah in samoupravnih organih 
v tozdu in na nivoju delovne or
ganizacije, skrbeli smo za izobra
ževanje kadrov, sodelovali smo 
pri izdelavi naših delovnih načr
tov in pri pripravi samoupravnih 
aktov ter se vključevali v delo 
oštalih družbenopolitičnih organi
zacij in samoupravnih organov. 
Glede na socialno strukturo član
stva smo korenito spreminjali od
nose in uspeli močno izboljšati 
politični položaj.

V prihodnje bomo vse svoje 
delo usmerili v pravilno kadrov
sko politiko, v programsko izo
braževanje in izpolnjevanje pro
grama dela osnovne organizacije, 
v katerem smo si začrtali nasled
nje naloge:

— uveljavljanje dohodkovnih 
odnosov in svobodne menjave 
dela,

— delovanje na področju ljud
skega odpora in družbene samo
zaščite,

— prizadevanje za čim boljše 
uveljavljanje delegatskih odnosov,

— spremljanje in uresničeva
nje resolucij v stanovanjskem go
spodarstvu,

— spremljanje smernic te
meljnega plana družbenega raz

voja od leta 1981—1985 ter za 
leto 1980,

— spremljanje planskih nalog 
TOZD IVET za leto 1980,

— spremljanje produktivnosti 
dela v našem tozdu in celi tovar
ni,

— ugotavljanje uveljavljanja 
samoupravnih splošnih aktov v 
tozdu in v delovni organizaciji

Seveda želimo ob tem doseči 
tudi boljšo aktivnost članstva, to 
pa bomo dosegli s konkretnimi 
nalogami za vsakega posameznega 
člana.

Vključevali bomo tudi člane, 
ki ne delujejo v komisijah in tiste, 
ki nimajo konkretnih zadolžitev. 
Menim, da v naših vrstah ne sme 
biti neaktivnih članov, zato bomo 
morali pregledati aktivnosti posa
meznikov. V bodoče bo potrebno 
tudi aktivnejše sodelovanje med 
nami in mladinsko organizacijo, 
saj je tu mlad 'kader, ki bo v pri
hodnosti delal na samoupravnem 
in družbenopolitičnem področju 
ter ohranjal enotnost naše socia
listične samoupravne družbe.

Ob teh nalogah pa bo naša 
stalna skrb še spremljanje teko
čih dogajanj v tozdu in delovni 
organizaciji ter na nivoju občine, 
republike in države in spremlja
nje ter obravnavanje perečih 
mednarodnih problemov. Obrav
navati in reševati pa borno mo
rali še tekočo problematiko, skle
pe družbenopolitičnih organizacij 
in samoupravnih organov ter de
lati po smernicah občinske kon
ference in centralnega komiteja 
Zveze sindikatov ter centralnega 
komtieja Zveze komunistov Jugo
slavije.

Nikola Pongrac — TOZD OB
Že sedem let opravljam dela 

in naloge tehnologa za površin
sko zaščito v TOZD Obdelava, v 
Litostroju pa sem že od leta 1965, 
ko sem se vpisal v prvi letnik 
našega izobraževalnega centra in 
se izučil za strugarja. Najprej 
sem delal kot pehalec zob, vmes 
pa sem končal še srednjo tehniško 
šolo in delam od leta 1972 v teh
nološkem oddelku, kjer sem do 
danes opravljal že različne delov
ne naloge.

Družbenopolitično sem bil naj
bolj aktiven v mladinski organi
zaciji, kjer sem opravljal funkci
jo sekretarja osnovne organizaci
je ZSMS v TOZD OB ter sekre
tarja ZSMS pri koordinacijskem 
svetu ZSMS Litostroj. Bil sem tu
di predsednik kadrovske komisi
je pri IO OOS, ob tem pa še član 
raznih komisij.

Delo OO ZK je bilo do sedaj 
in bo tudi v bodoče usmerjeno k 
uveljavljanju vloge komunistov 
na samoupravnem, idejnopolitič
nem in gospodarskem področju. 
Mislim, da nas v prihodnosti čaka 
veliko dela predvsem na gospo
darskem področju. Zavzemali se 
bomo, da bo gospodarska politika 
tozda v skladu s politiko in na
čeli za stabilizacijo, za boljše iz

koriščanje delovnega časa, dvi
ganje delovne storilnosti in iz
boljšanje medsebojnih odnosov v 
tozdu kot tudi med tozdi. Seveda 
pa ne smemo zanemariti dela na 
samoupravnem in družbenopoli
tičnem področju.

Program dela, ki smo si ga za
stavili v naslednjem mandatnem 
obdobju, nameravamo realizirati 
predvsem z delom v komisijah. 
Tako naj bi se aktivno v delo os-

(Nadaljevanje na 5. strani)
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O lanskoletnem delu 
tozda Nabave

Temeljna organizacija Nabava je v letu 1979 poslovala v iz
redno težkih pogojih, ki so bili odraz negativnih tendenc v na
šemu gospodarstvu in ukrepov za njihovo odpravo.

® Letošnjo dinamiko rasti 
proizvodnje v naši državi sprem
lja zmaterialom nezadostna in ne
kvalitetna preskrba s ključnimi 
reprodukcijskimi materiali in go
tovimi izdelki na jugoslovanskem 
tržišču.

Na področju gospodarski odno
sov s tujino se kažejo problemi, 
izraženi v visokem deficitu plačil
ne bilance, ki so bili zaviralni de
javnik pri uvozu reprodukcijske
ga materiala in gotovih izdelkov.

® Še vedno je prisotno dokaj 
visoko neskladje med rastjo do
hodka in vseh oblik porabe.

® Stopnja inflacije je zelo vi
soka, saj se približuje tisti iz le
ta 1974, in znaša 25 odstotkov.

Statistični globalni rezultati s 
stališča celotne gospodarske de
javnosti in rasti industrijske pro
izvodnje so bili v letu 1979 nad
povprečni.

(Nadaljevanje s 4. strani)

novne organizacije vključilo več
je število članov Zveze komuni
stov. S tem, da dajemo posebno 
težo delu v komisijah, kjer je 
vsak predsednik komisije član se
kretariata, pa se želimo pribli
žati ideji o kolektivnem vodenju.

Ivan Božič — TOZD PTS
Opravljam delo oziroma nalo

ge vodje analiz v TOZD PTS. V 
Litostroj sem prišel leta 1967 po 
končani IKŠ in nastopil delo v 
Montaži.

V Servis sem prišel leta 1969,
takrat je bil Servis še v sklopu 
Zunanje montaže. Moja prva od
govornejša funkcija v TOZD PTS 
je bila namestnik predsednika de
lavskega sveta, sledile , pa so še 
druge: predsednik samoupravne
delavske kontrole, član delavske
ga sveta porabnikov TOZD IRRP, 
delegat samoupravne interesne 
skupnosti, sedaj pa aktivno delu
jem kot delegat v krajevni skup
nosti Litostroj.

Naša osnovna organizacija je 
doslej poskušala delovati kar naj
bolj aktivno na vseh področjih 
gospodarske in politične dejavno
sti, prav tako je veliko prispevala 
k uveljavljanju zakona o združe
nem delu.

V letošnjem letu je naloga OO 
ZK TOZD PTS nadaljevati z ne
katerimi že zastavljenimi naloga
mi v preteklem obdobju ter z 
vso resnostjo in zavednostjo čla
nov ZK izpolnjevati zastavljeni 
akcijski program za obdobje 1980 
in 1981.

Člani ZK se bomo morali še 
Posebej zavzeti za stabilizacijo in 
za uresničitev gospodarskega na
črta v letu 1980. Seveda bo moral 
pri uresničevanju zastavljenih ci
ljev slodelovati sleherni član ZK 
v OO, v članstvo ZK pa b<pmo 
morali vključiti še nove delavce, 
ki so se do sedaj že ižkazali tako 
Pri izpolnjevanju svojih delovnih 
nalog kot pri uresničevanju samo
upravljanja.

Kljub temu, da se je industrij
ska proizvodnja povečala za 8 od
stotkov in da je industrija črne 
metalurgije izvozila za 3 odstotke 
manj kot v letu 1978, se je čutilo 
pomanjkanje teh izdelkov na slo
venskem in jugoslovanskem trži
šču. Jugoslovanski proizvajalci 
premajhno ponudbo pogosto op
ravičujejo z neugodnimi razmera
mi v svetovni trgovini. Nekaterih 
ključnih izdelkov je na našem tr
žišču zmanjkalo tudi zato, ker jih 
domača industrija ni izdelala do
sti in se pri tem izgovarja, da se 
jih za take nizke cene ne izplača 
delati.

Glavni vzrok za nezadostno po
nudbo ne moremo iskati samo v 
neugodnih razmerjih na svetov
nem trgu in prenizkih cenah, am
pak moramo iskati vzroke tudi v 
slabi organiziranosti jugoslovan
skega tržišča, nezadostni izkori
ščenosti proizvodnih zmogljivosti 
in premajhni proizvodnji.

Ukrepi na področju zunanjetr
govinske menjave (vezana fizične
ga uvoza z izvozom, ukrepi v zve
zi z zmanjševanjem uvoza, deviz
ne pravice itd.) so restriktivno 
vplivali tudi na proizvodnjo do
mačih surovin, reprodukcijskega 
materiala in gotovih izdelkov. Za
radi pomanjkanja uvoženih, ob
časno predragih surovin in goto
vih izdelkov pa domači proizva
jalci niso mogli izpolniti svojih 
pogodbenih obveznosti. V zadnjem 
času zahtevajo nekateri domači 
proizvajalci (ki potrebujejo uvo
žen material) odstop deviznih pra
vic do kupcev. Ta nepričakovana 
zahteva posameznih proizvajalcev 
zmanjšuje naše že tako občasno 
premajhne devizne pravice.

UVOZ
V letu 1979 je naše gospodar

stvo ustvarilo 2 milijardi dolarjev 
plačilnega primanjkljaja. Za bolj
še uresničevanje devizne in plačil
ne bilance so bili v avgustu spre
jeti radikalni ukrepi za zaviranje 
uvoza, oziroma za dosledno po
krivanje uvoza z ustreznim izvo
zom.

Z realizacijo uvoza smo lahko 
samo delno zadovoljni. Vse pre
pogoste so spremembe in ukrepi 
za zmanjšanje uvoza:

— vezava fizičnega uvoza z iz
vozom,

— devizne pravice,
— spremembe uvoznih reži

mov,
— prepozno dodeljeni konti- 

genti,
— prepočasno in neučinkovito 

dogovarjanje itd.
Vse to vnaša negotovost v na

še zunanjetrgovinsko poslovanje 
in zato smo plan za leto 1979 ust
varili samo 90-odstotno.

Da bi pridobili nujno potrebne 
devize za nakup reprodukcijskega 
materiala v tujini, ali da bi pri
dobili pravico do fizičnega uvoza, 
je morala delovna organizacija 
ustvariti 180 milijonov din fizič
nega izvoza na konvertibilna po
dročja. Zmanjševanje uvoza in na
domeščanje drugih uvoženih su
rovin s cenejšimi domačimi se 
prepočasi uresničujeta.

KOOPERACIJA
Zaradi pomanjkanja zmoglji

vosti v TOZD PZO smo v letu 1979 
izdelali v kooperaciji 1.516 ton 
zvarjencev in presegli plan za 8 
odst. Kljub presegu plana ne mo
remo biti zadovoljni z dobavo in 
kvaliteto zvarjencev. Zaradi ne
usklajenosti med ponudbo in pov
praševanjem oziroma zaradi slab
še preskrbe z osnovnim reproduk
cijskim materialom nam naši ko
operanti niso uspeli v celoti ro
kovno izpolniti prevzetih obvez
nosti.

Trenutno se na slovenskem in 
jugoslovanskem tržišču čuti po
manjkanje kvalitetnih kooperan
tov, ki bi lahko pravočasno in 
kvalitetno preskrbeli dobavo po
trebnih izdelkov. Za večino koo
perantov mora temeljna organiza
cija Nabava preskrbeti potreben 
reprodukcijski material iz sloven
skih ali drugih jugoslovanskih že
lezarn. Dogovorjene potrebne ko
ličine z ostalimi jugoslovanskimi 
železarnami se ne realizirajo v ce
loti, problemi pni uvozu pa dodat
no ovirajo realizacijo planov pro
izvodnje zvarjencev.

Ze pred več kot 160 leti so v 
Libojah začeli izdelovati kera
mične izdelke. V preteklem sto
letju je okrasna keramika iz Li
boj slovela tako doma -kot v tu
jini, -številni muzeji po svetu pa 
še vedno -hranijo keramiko iz Li
boj.

Za-1 so visoki stroški za okras
no keramiko tedanje lastnike pri
silili, da so se preusmerili za iz
delovanje popularne štajerske 
kmečke keramike. Ta je služila 
predVsem vsakodnevni rabi. 
Kmečko keramiko so kot osnov
no proizvodnjo obdržali vse do 
konca druge svetovne vojne.

Ob koncu druge svetovne voj
ne je tovarna sicer obratovala, 
vendar je -bila oprema v glav
nem izrabljena in zastarela. Za
to so kmalu po vojni začeli uva
jati sodobnejšo opremo, s kate
ro so Zlasti poenostavili delovni 
proces in izboljšali kvaliteto iz
delkov. Celotni obseg proizvod
nje se je v primerjavi s pred
vojnim obdobjem v nekaj letih 
povečal za več kot sedemkrat.

Pred nekaj leti so v Libojah 
zamenjali izrabljene in zastarele 
plinske generatorje, ki so s ka
tranom in fenoli onesnaževali 
okolico. Nadomestili so jih z mo
derno butan-propans-ko plinsko 
postajo. Vzporedno -s 'tem so mo
rali prilagoditi gorilnike peči na

CENE
Organizacije združenega dela 

samostojno odločajo o višini svo
jih cen za izdelke in storitve gle
de na tržne razmere oziroma od
visno od ponudbe in povpraševa
nja ter na podlagi meril za obli
kovanje cen in zakona o -temeljih 
sistema cen.

Cene so se v letu 1979 pove
čale tudi za več kot 20 %, v ne
katerih primerih celo za 40 %. 
Takšna podražitev, čeprav je del
no povečanje cen na nekaterih 
področjih ekonomsko upravičeno, 
nikakor ni v skladu z začrtano po
litiko gospodarske stabilizacije.

Na hitrejšo -rast cen industrij
skih izdelkov v letošnjem letu so 
vplivale predvsem podražitve v 
energetiki, podražitve naftnih de
rivatov in cene na svetovnem tr
gu.

Kljub temu, da so cene na vseh 
področjih prestopile začrtane ok
vire .rasti za leto 1979, so repub
like in avtonomne pokrajine v

novo plinsko kurjenje. S preho
dom na kurjenje s butan-propan 
plinom je bila odprta pot tudi 
novim tehnološkim postopkom, s 
tem se je ponovno izboljšal tudi 
ekonomski položaj tovarne.

Investicijska gradnja je bila 
zlasti intenzivna po letu 1979, 
ko so zgradili nove objekte za 
energetsko oskrbo, nabavili nove 
peči in vgradili del sodobne teh
nološke opreme, kar se je kas
neje odrazilo v močnem porastu 
proizvodnje.

Pri oblikovanju izdelkov v 
KIL (Kemična industrija Liboje) 
sledijo okusu potrošnikov. Zahva
ljujoč vrhunski kvaliteti izdel
kov blizu 30 % svoje proizvodnje 
izvozijo na zahtevna evropska tr
žišča.

V KIL je danes osnovna de
javnost proizvodnja keramične 
posode in okrasne keramike. Po
leg tega pa izdelujejo še talne in 
zidne ploščice, grafitne lonce ter 
celo vrsto dekorativnih izdelkov. 
Tovarna zaposluje 545 delavcev 
in ima med -drugim tudi svoje 
glasilo.

V Litostroju izdelujemo za 
KIL štiri cevne mline s saržnim 
delovanjem, v katerih pri proiz
vodnji keramike mokro surovin
sko maso fino zmeljemo, tako da 
je možno oblikovati tudi najzah
tevnejše izdelke. Svetli premer

zadnjem četrtletju leta sprejele 
več odlokov o zvišanju cen posa
meznih proizvodov in storitev. 
Takšno -ravnanje se bistveno od
daljuje od politike gospodarske 
stabilizacije in ije v nasprotju z 
dogovorjeno politiko cen v letu 
197-9, zlasti pa še s sprejeto -reso
lucijo o gospodarski politiki v le
tu 1980.

V letu 1979 je bilo predvideno, 
da bo stopnja porasta cen v pr
vem polletju večja, v drugem pol
letju pa naj bi bila nekoliko nižja. 
Že po šestih mesecih so nekateri 
sektorji presegli letošnjo predvi
deno rast

V avgustu so bili sprejeti po
sebni ukrepi na področju politike 
cen, ki naj bi ublažili močan pri
tisk proizvajalcev za zvišanje cen.

Kljub sprejetim ukrepom ne 
moremo biti zadovoljni z doseže
nimi rezultati, saj so cene neneh
no rasle in do konca leta preseg
le začrtano raven.

F. Matej čič

plašča mlina je 2,4 m, prav tako 
je tudi- svetla dolžina 2,4 m. Ker 
zmleta masa ne sme vsebovati 
železa, bo cevni mlin Obložen s 
keramičnimi ploščami. To so obi
čajno kamni silex, ki jih sekajo 
in oblikujejo v Kratovu v Make
doniji. Keramične so tudi krogle 
za mletje.

V skladu z zahtevano kemij
sko sestavo odtehtajo vsakovrst
ni sarži ustrezno količino posa
meznih komponent (kot so kre
menčev pesek, kaolin in ostale 
gline ter stekleno moko in pov
ratni material). Celo saržo potem 
skozi odprtino za moža vsujejo v 
cevni mlin, sarži pa dodajo še 
vnaprej odmerjeno količino vo
de. Mlin je, kot smo že omenili, 
polnjen s keramičnimi kroglami, 
ki jih mora biti po teži ravno 
toliko, kot dodajanega materiala 
za mletje.

Ko je mlin tako zapolnjen s 
kroglami in materialom za mlet
je, zapro odprtino za moža in 
poženejo mlin. Masa se zatem 
melje približno 18 ur, pri čemer 
se mlin suče s 14 vrtljaji v mi
nuti.

Čez nekaj časa -mlin ustavijo 
in vzamejo vzorec zmletka. Tega 
sejejo na situ, ki ima 10.000 lu
kenj na cm2. Če na situ ostane 
Več kot 2% zmletka, je treba 
mlin ponovno zapreti ter nada
ljevati mletje vse dotlej, dokler 
na situ ne ostane manj kot 2 % 
ostanka.

Ko je mletje končano, dajo te
kočo gmoto v posebne rezervo
arje, ki imajo vgrajena mešala. 
Ta mešala mešajo gmoto, ki ji 
medtem dodajajo vodno steklo. 
S posebnimi črpalkami tako me
šano gmoto prečrpavajo v dnev
ne rezervoarje, od koder so spe
ljani vodi za vlivanje v mavčne 
kalupe.

Drugi del tekoče gmote vodi
jo v filtrske stiskalnice, kjer iz
tisnejo vodo in zatem v vakuum
skem gnetilcu predelajo v valje. 
Te valje v strugami obdelajo, 
oblikovani kos pa zatem v sušil
nici sušijo -pri temperaturi 80 °C.

Osušeni in morebitno poprav
ljeni ali dodelani kosi potujejo 
zatem na žganje v posebno peč. 
Kose nalože na posebni voziček 
in ga potisnejo v peč, skozi ka
tero potuje 22 ur. Temperatura 
je najvišja na sredini peči, in 
sicer blizu 1040 °C. Zatem sledi 
loščenje. Lošč nanašajo z briz
ganjem ali pa kose enostavno po
makajo vanj. Pred loščenjem iz
delke še ročno ali strojno posli
kajo. Obarvani in pološčeni iz
delki gredo na končno žganje v 
peči pri 1020 °C. Po 22 urah je 
izdelek pečen in ga zatem razvr- 
ste v ustrezni kvalitetni razred. 
Izdelek je s tem pripravljen za 
prodajo. Ti izdelki so razni ser
visi, vaze, sklede in podobno.

K izdelavi teh zahtevnih iz
delkov je s cevnmi mlini svoj 
delež prispeval tudi Litostroj.

J. Stražišar

Cevni mlini za keramično industrijo Liboje v fazi tovarniške mon
taže (Foto: J. Žlebnik)

Izdelki keramične industrije Liboje

Cevni mlini
za keramično industrijo

Industrija, ki predeluje mineralne surovine v zahtev
nejše izdelke, je do nedavna uporabljala skoraj samo uvoz
no strojno opremo. Težnja po uvozu opreme je še vedno 
prisotna, zato se proizvajalci pri vsaki zahtevnejši ponud
bi srečujemo z močno mednarodno konkurenco. Da pa Je 
v procesni tehniki kljub temu vse več domače opreme, je 
vsekakor tudi zasluga Litostroja. Štirje mlini za mletje gli
nene gmote za Keramično industrijo v Libojah to ponovno 
potrjujejo.
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POGOVOR O PLANIRANJU KULTURE
V decembru je bil pri nas v Litostroju izvršni sekretar za kulturo 

pri CK ZKS tovariš Franc Šali, s katerim smo se razgovarjali o pla
niranju kulture v temeljni organizaciji združenega dela.

V razgovoru je bilo posebej poudarjeno, da spremembe v druž
benoekonomskih odnosih in v političnem sistemu socialističnega samo
upravljanja povzročajo tudi spremembe v kulturi in uresničitev za
hteve, da delovni ljudje, organizirani v TOZD in krajevnih skupno
stih, postanejo dejansko ustvarjalci kulturnega razvoja in neposredni 
odločevale! pri porabi sredstev, ki jih dajejo za zadovoljevanje svojih 
kulturnih potreb. To pomeni, da bi morali v vseh temeljnih samo
upravnih skupnostih pojmovati kulturo kot področje združenega dela, 
kot vsebinsko komponento družbenega sistema dela in tako tudi rav
nati pri oblikovanju planov. Velik je še razkorak med teoretičnimi iz
hodišči in prakso, kajti v praksi se relativno počasi uveljavljajo ne
katere temeljne sestavine samoupravnega družbenega planiranja. To 
velja tudi za področje kulture in plane na tem področju. Delavci vse 
premalo sodelujemo v izražanju kulturnih interesov in opredeljevanju 
možnosti za njihovo zadovoljevanje. V večini primerov se kulturne 
potrebe ljudi ne evidentirajo in opredelijo kot sestavni del planov 
udeležencev v svobodni menjavi dela glede na njihove materialne, 
tehnične in kadrovske možnosti. Zato prihaja, nekje bolj, drugje manj, 
do odtujevanja kulturne politike od delovnih ljudi.

Iz tega sledi, da moramo čim bolj razviti možnost vertikalnega in 
horizontalnega soočanja kulturnih interesov in materialnih možnosti 
delovnih ljudi v okviru občine, v okviru republike, znotraj posameznih 
področij in med njimi, kajti le tako bo manj nesporazumov v kulturi 
oziroma med kulturo in ostalim družbenim delom.

M. S.

OBISK IZ PERUJA

V decembru sta obiskala Litostroj predsednik nacionalne unije sindi
katov iz Peruja tovariš Isadoro Gamara Ramircz in član nacionalnega 
sveta Carlos Rosario A vil a, ki sta bila gosta Zveze sindikatov Jugo
slavije. Razgovor je stekel predvsem o socialnem varstvu delavcev, 
varstvu pri delu, pravicah iz dela ter delu sindikatov TOZD in konfe
rence sindikata na ravni delovne organizacije (Foto: K. G.)

PRIZNANJE TOZDU IVET

TOPLARNA KOMUNALNA
LJUBLJANA IN ENERGETIKA

LJUBLJANA
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OBISK PIONIRJEV LITOSTROJA
Konec decembra so temeljno organizacijo »PROIZVOD

NJA ZVARJENCEV IN ODKOVKOV« obiskali upokojenci, ki 
so združevali delo v njej od samega nastanka.

Z izrednim zadovoljstvom in zanimanjem so si ogledali 
proizvodni proces ter skozi zgodovino težav in problemov obu
dili spomine na čase, ko so sami ustvarjali sadove dela.

To srečanje in razgovor sta spodbudila vodstvo tozda PZO, 
da izdamo almanah o zgodovinskem razvoju te dejavnosti in 
pričevanja še živečih ustvarjalcev na tem področju.

R. Kocjančič

POGOVOR Z ARHITEKTOM MIROM HOMŠAKOM

Važno je, v kakšnih pogojih 
delavec dela

Običajne informacijske table, ki stojijo poleg gradenj, obveščajo 
ljudi o objektu, ki se gradi, izvajalcih gradbenih del, statiku, nadzor
nem organu in seveda o arhitektu.

Priznati moramo, da o teh strokovnjakih pravzaprav vemo zelo 
malo, zato smo zabeležili razgovor s človekom, ki je dal arhitektonsko 
obliko obema novogradnjama v Litostroju.

Predstavite se nam, prosim!
Sem Miro Homšak, dipl. inž. 

arhitekt, zaposlen v arhitekton
skem biroju ARCHING. Pred tem 
sem delal še pri SGP Konstruk
tor, SGP Pionir in arhitekton
skem biroju Slovenija-projekt.

S čim se najpogosteje ukvar
jate in s katerimi objekti se lah
ko pohvalite?

Ukvarjam se s projektiranjem 
in arhitekturo stanovanjskih kom
pleksov, hotelov, športnih objek
tov in industrijskih hal. Moram 
poudariti, da je izdelava arhitek
ture nekega objekta rezultat dej 
la ekipe, ne pa posameznika. Zna
ni objekti v Ljubljani, ki so re
zultat našega dela, so Plava lagu
na, roške stolpnice, prodajni cen
ter Slovenijalesa poleg Gospodar
skega razstavišča, izven Ljublja
ne pa tovarna Novoles Novo mesto, 
hotel SALINES v Tuzli itd.

Kako ocenjujete vlogo Ar- 
chinga v današnjem oblikovanju?

ARCHING je majhna organi
zacija združenega dela, ustanov
ljena pred osmimi leti, v njej 
združuje delo petindvajset ljudi. 
Lahko se pohvalimo s svežimi 
idejami v arhitekturi, z ustvarja
njem sodobnega stila s poudar
kom na kvaliteti.

Tudi izpolnjevanje rokovnih 
obveznosti in sorazmerno ugodne 
cene so naša odlika. Naj se ne 
sliši neskromno, če poudarim, da 
nam zaslužek ni prva stvar, zna
no pa je, da mlade firme to rade 
počnejo zaradi prodora na tržišče,

V vsakdanjem življenju se sre
čujemo z različnimi okusi in mož
nostmi investitorjev. Mnogokrat 
nimajo posluha za nekaj novega, 
nevsakdanjega, nekateri imajo 
popolnoma odklonilna stališča do 
ekstravagantnih rešitev. Tako se 
običajno dogovorimo za srednjo 
pot: zasnova je investitorjeva,
ostalo pa pripada arhitektu, seve
da v vnaprej določenem finanč
nem okviru.

Tu bi poudaril še eno kvalite
to, ki jo naše projektantske orga
nizacije rade zanemarjajo.

Arhitekt mora spremljati grad
njo od risalne deske do predaje 
ključev investitorju. Veliko je raz
logov za to: prvi je zagotovo ta, 
da projekta na načrtu ni mogoče 
narediti do take popolnosti, ki bi 
dovolila arhitektovo odsotnost, 
drugič pa mora avtor projekta ve
deti, kaj se z njegovim delom do
gaja, že zaradi izpolnjevanja last
nega znanja.

To spremljanje gradnje Običaj
no dosežemo s projektantskim 
nadzorom, na katerega pa inve
stitorji kaj radi pozabijo — do 
prvih problemov.

Kako gledate na industrijsko 
arhitekturo?

V naši družbi dajemo največ 
poudarka dobrim arhitetskim re
šitvam v gradnji rekreativnih in 
športnih objektov, hotelov, vrtcev, 
šol; stanovanjem že manj, indu
strija je čisto na repu. Trdim, da 
je vrstni red glede na dolžino člo
vekovega bivanja v teh prostorih 
obrnjen malo na glavo. Kar po
glejte: tretjino življenja prebije 
človek na svojem delovnem me
stu. In za ta čas narediti človeku 
»bunker« ali pa pusto okolje je 
nehumano in negospodarno! Ve
liko krivde pri tem zadene inve
stitorja, ki mu je največkrat vse
eno, kako prostor izgleda. Lepa 
in funkcionalna ureditev okolice 
in samega delovnega mesta od
raža svojevrstno pozornost do člo
veka. Arhitekt mora najti pravo 
mero in odnose med gradbenim 
materialom, svetlobo, barvo, le
som, zelenjem itd___ S pravilno
rešitvijo lahko doseže prostorsko 
neutesnjenost, dobro počutje, pra
vo mero združevanja ljudi, ki 
imajo isto delo. Pomembna je tu
di zunanja ureditev, na kar mno
gi kar pozabijo. Investitorji, naj 
bodo to zasebni ali družbeni, si 
take primere lahko ogledajo po
vsod. Nič ni vredna čudovita hiša 
ali stanovanjski blok ali proiz
vodna hala, če je okolica neure
jena.

Ne smemo pri tem pozabiti tu
di rednega vzdrževanja, ki marsi
kje nastopi takrat, ko so objek
ti že dodobra propadli.

Kako doživljate novogradnje 
v Litostroju?

Moram ugotoviti, da je stari 
Litostroj s stališča arhitekture ze
lo lepo oblikovan. Danes ne vi
dimo več takega betona in tehno
logije betoniranja, ker je predra
go. Pri prvi hali (TVN) smo upo
rabili sistem montaže vibriranih 
betonskih elementov, ki dajejo vi
dez kompaktnosti. Nov je tudi si
stem izdelave fasade s sendvič 
ploščami, ki pa zahteva veliko na
tančnost pri montaži. Razen na
vpičnih svetlobnikov in vrat na 
fasadi ni nikakršnih drugih od
prtin. Samo proizvodno halo je 
zelo težko brez velikih finančnih 
sredstev tako razgibati, da ne bi 
imela geometrijske oblike. Lažje 
je seveda z upravnim delom, kjer 
kombinacija betona, aluminija in 
stekla posebno narekuje. Zunanje 
prekinitve fasade bomo dpsegli z 
visokimi drevesnimi nasadi, ki bo
do razbili monotonijo velike ste
ne.

Vesel sem, da ste se v Lito
stroju odločili urediti prostor za 
prehrano kot restavracijo, ne pa 
kot menzo. To bo prostor, kjer 
človek ne bo samo pomalical, am
pak se bo v polurni prostorski 
spremembi tudi spočil. Druga

gradnja (PPG) je delna ponovitev 
prve. Proizvodna hala, ki bo 
precej višja od hale (TVN), bo 
prevladovala nad upravnim delom, 
ki ima zelo lepo lego. Skoda, da 
bo med obema objektoma odlaga
lišče polizdelkov, saj bo celoten 
kompleks zaradi tega malce pri
krajšan. Menim, da je sodelovanje 
med investitorjem, izvajalci in 
nami zelo dobro. V Litostroju sem 
tudi dobil potrditev o pozitivnem 
spreminjanju odnosa do arhitek
ture, ki je bil, kot sem že dejal, 
v industriji nekaj časa zanemar
jen.

Kaj kot arhitekt priporočate 
investitorjem?

Kot vsak arhitekt si želim čim 
manj sprememb med gradnjo. In
vestitor mora že pred pričetkom 
gradnje vedeti, kaj hoče. Res se 
sicer da naknadno še veliko spre
meniti, vendar je to povezano s 
precejšnjimi stroški.

Manjše spremembe pa so obi
čajne in nujne, ker je potrebno 
objekt med gradnjo dopolnjevati 
in izdelati podrobnosti.

Glede na bodočo gradnjo v Li
tostroju pa priporočam, da v to
varniškem kompleksu obdržite 
enoten arhitektonski koncept. 
(Projekt jeklolivarne namreč dela 
druga projektna organizacija).

Kaj menite o kvaliteti in ča
sovnem poteku gradnje PPO?

Očitno je, da sta gradnja dru
gega nadstropja upravnega dela 
TVN ter silovit »finiš« v novem
bru povzročila manjši zastoj pri 
drugi gradnji. Izvajalci bodo mora
li krepko poprijeti, če bodo ho
teli izpolniti terminske obveze. 
Tu so tudi znane težave s koope
ranti in obrtniki. Očitno je v grad
beništvu in obrtništvu še močna 
konjunktura, ki včasih škoduje 
nam vsem. Kvaliteta gradnje je 
v skladu z renomejem izvajalca, 
sicer pa bi o tem lahko več pove
dal nadzornik gradbenih del.

P. Kopitar

(Foto: E. L.)
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Mejnik v življenju 
ene temeljne 
organizacije

Naš letošnji največji praznik — rojstni dan naše države, 
jo za nami. Za nas Litostrojčane je ta dan letos še posebej 
pomemben, saj smo prav za ta praznik uspeli dokončati novo 
proizvodno halo in začeli proizvodnjo v njej.

Pretežno število strojev že deluje, od tega vsi numerično 
krmiljeni že proizvajajo, nekateri, predvsem klasični, pa tre
nutno še čakajo na delavce.

Svečan pričetek dela v novi tovarni za proizvodnjo transportnih vozil 
in naprav (Foto: J. Žlebnik)

Zanimivo je ozreti se nazaj, v 
čas pred dobrim letom in pol, ko 
smo izbirali stroje, določali naš 
novi strojni park. Cilj vseh, ki po
večujejo proizvodnjo v tem času, 
to je v dobi NC strojev (numerič
no krmiljenih strojev), je vključi
ti v proces obdelave z odrezova- 
njem sodobne visokoproduktivne 
stroje, odvisno od vrste proizvod
nje — velikoserijske ali malose
rijske proizvodnje.

Živimo v dobi zelo burnega 
razvoja tako na družbenem kot 
tudi na gospodarskem, predvsem 
Pa na tehnološkem področju. Ves 
proces razvoja pa zahteva veliko 
število vseh vrst strokovnjakov 
(omejujem se samo na področje 
tehnike) na vseh področjih razi
skav kot tudi pozneje pri upora
bi lastnih in tujih razvojnih do
sežkov v industriji. Ta pojav je 
značilen za nekatere industrijsko 
močne dežele Amerike in Evrope. 
Slovenija ni industrijsko močna, 
je majhna dežela z dokaj razvito 
industrijo, vendar ima nekatere 
težave, ki so značilne za zelo moč
ne industrijske dežele, to je po
manjkanje delovne sile, zlasti 
kvalificirane. Ta problem smo 
imeli vseskozi pred očmi, ko 
smo se odločali za ta ali oni stroj, 
za ta ali oni tehnološki postopek. 
S študijem ustrezne literature, z 
razgovori s priznanimi strokov
njaki s tega področja in zavestjo, 
da se čedalje manj mladih ljudi 
odloča za izobraževanje za prak
tično delo, smo si izoblikovali 
Popolnoma jasno sliko, kakšen 
^nora biti strojni park, da dose
žemo načrtovano proizvodnjo. Iz
brali smo stroje, ki so jih v 25 
letih, odkar so jih prvič upora
bili v proizvodnji, razvili do ta
ke popolnosti, da so mehanski in 
elektronski deli dovolj zanesljivi, 
da za posluževanje niso potrebni 
visokokvalificirani delavci, pač pa 
kvalificirani ali pa priučeni. Pri 
tem pa je predpogoj, da ima tisti, 
ki dela na NC stroju smisel za 
tehniko, občutek za stroj in za ob
delavo, da ve, kdaj mora skrbno 
nadzorovati proces odrezovanja in 
kaj mora storiti v primeru, da se 
Proces ne odvija tako, kot je pred
videno s programom.

Pri tem pa ne gre samo za 
vprašanje delavca, pač pa tudi za 
vprašanje produktivnosti. Novi 

stroji so znatno produktiv- 
neiši kot klasični Stroji, saj en 
sam stroj nadomešča celo do 5 
klasičnih strojev, pa naj gre za 
WC stružnice ali pa NC večope- 
racijske stroje. Koliko klasičnih 
strojev lahko nadomesti en nu
merični krmiljeni stroj pa je od- 
visno od vrste obdelovancev. Bolj 
k° ;ie obdelovanec zahteven, več 
k° Ima različnih zahtevnih obde- 
lav, kot so: rezanje vseh vrst na- 
yojev, struženje stožcev, zaokro
žitev tolerančnih izvrtin in čepov, 
Vec klasičnih stružnic nadomesti 
pna sama numerično krmiljena.

opolnoma iste relacije veljajo za 
t^C večoperacijske stroje.

Velika prednost obdelave na 
.9 strojih pred obdelavo na kla

sičnih je tudi v tem, da so izdel- 
,9 obdelani na NC strojih vsi ena- 
v° obdelani, enakih izmer in ni 
Potrebna nikakršna naknadna 
Kontrola. Seveda pa mora biti prvi 
Jos’ ko je prvič izdelan po pro- 
syamu, natančno pregledan, ker bi 
morebitna napaka v programu 
izročila isto napako na vseh 
obdeiovancih.

Vsa stvar pa seveda ni tako

enostavna, kot bi nekdo na prvi 
pogled mislil. Uvajanje numerič
nih krmiljenih Strojev zahteva 
odlično organizacijo proizvodnje 
od planiranja do pravočasne do
bave surovcev, priprave rezalne
ga orodja in vpenjal do kvalitet
nega in pravočasno izdelanega in 
testiranega programa. Če niso iz
polnjeni prav vsi pogoji, je brez 
pomena razmišljati, koliko kla
sičnih strojev nam bo nadomestil 
en numerično krmiljeni stroj.

Da pa bi cel sistem — vsa or
ganizacija zares pravilno funkcio
nirala, je potrebno imeti štab 
strokovnjakov, ki vse to pripra
vijo, zlasti velja to za izdelavo 
programov. Za vsa ta dela niso 
potrebni visoko izobraženi stro
kovnjaki; na ključnih mestih je 
vsekakor priporočljivo imeti di
plomirane inženirje tehnologe, 
ostali pa so lahko ljudje iz prakse, 
ljudje, ki so predhodno delali na 
klasičnih strojih, ki dobro pozna
jo tehnologijo obdelave in ne sa
mo določanje geometrijskih oblik 
in dimenzij. Programer mora biti 
oseba, ki dobro obvlada ne samo 
programiranje, pač pa mora zelo 
dobro poznati materiale in tehni
ko odrezovanja; skratka biti mo
ra dober tehnolog.

Vsi tisti, ki so kakorkoli ve
zani na proces obdelave na NC 
strojih, morajo imeti občutek, da 
so vključeni v to verigo zato, da 
stroju strežejo na svoj način in 
po svojih najboljših sposobnostih 
in da nikakor ne smejo dopustiti, 
da bi stroj čakal zato, ker nekdo 
v tej verigi ni pravočasno opra
vil svojega dela.

Vsa pridnost in prizadevnost 
vseh, ki so vključeni v proces 
obdelave na NC strojih pa ne bo 
rodila pravega uspeha, če se de
lavci pri svojem delu ne bodo 
stalno izpopolnjevali. Kljub temu, 
da je, kot je bilo že navedeno, 
minilo več kot 25 det, odkar so 
prvi NC odrezovalni stroji začeli 
proizvajati, je to področje še ved
no predmet raziskav, ki jih 
opravljajo tako proizvajalci, kot 
tudi različni raziskovalni instituti. 
Tudi pri nas v Jugoslaviji in v 
Sloveniji je bilo že precej bolj ali 
manj uspešnih seminarjev na to 
temo, kjer so bile prikazane novo
sti na tem področju. Sam koncept 
NC strojev se ne spreminja, kon
strukcijske oblike priznanih pro
izvajalcev so dozorele, pač pa se 
zelo hitro spreminja — dopolnju
je (če izpustimo elektroniko) 
orodje.

Zelo pomembno je, da so pro- 
gramerji-tehnologi vedno na te
kočem, kaj je na tržišču novega 
in da pri svojem delu čimprej — 
takoj ko se novitete uveljavijo v 
proizvodnji uporabijo pri svojem 
delu oziroma jih vključijo v pro
izvodni proces, pa naj bo to struž
ni nož, sveder ali pa samo nova 
vrsta ali oblika rezilne ploščice 
in karbidne trdine.

V decembru mineva leto dni, 
odkar smo z velikim veseljem do
čakali pošiljko prve NC stružnice 
v našo tovarno. Že v januarju 
smo postavili in pognali v tek 
stroj in začeli delati na njem. V 
tem času smo si pridobili precej 
izkušenj ne samo na tem, pač 
pa tudi na drugih numerično kr
miljenih strojih.

Vsi NC stroji, ki so bili kup
ljeni za TOZD TVN, so bili uspo
sobljeni za delo že do dneva re
publike in so bili ob dneh obiska

predmet največjega zanimanja 
vseh obiskovalcev.

Naši delavci, ne samo progra
merji, pač pa tudi obratovodja, 
delovodje in posluževale! — ob
vladajo svoje delo, kar je vseka
kor vredno pohvaliti. Vendar pa 
tudi zanje še vedno velja, da bo
mo morali poskrbeti za stalno 
izobraževanje vseh, ki so kakor
koli vključeni v proizvodni pro
ces, ne samo v proces obdelave 
na NC strojih. To bo moralo biti 
pravo izobraževanje, ne samo for
malno, ki je pogosto potrebno za 
zasedbo nekega delovnega mesta. 
To bo moralo biti izobraževanje 
ob delu za bolj uspešno, bolj 
učinkovito delo.

Pohvaliti moramo tudi vzdrže
valce iz TOZD IVET in jim dati 
priznanje za prizadevnost pni se
litvi strojev iz obdelovalnice 
TOZD OB v novo proizvodno halo 
in za prizadevnost in sposobnost 
pri odstranjevanju nevšečnosti 
pri mehanskem in elektronskem 
delu. Eni in drugi dobro obvla
dajo svoje delo. Za vzdrževalce 
elektronike velja to še posebej, 
zato ker uspešno opravljajo svoje 
delo brez potrebnih kontrolnih in 
merilnih INSTRUMENTOV. — Vsi 
izgledi so, da bodo v najkrajšem 
času tudi oni dobili dolgo priča
kovano prepotrebno opremo, ki 
jim bo olajšala delo pri odstra
njevanju tistih motenj, ki so jim 
do zdaj povzročale največ težav.

Najbrž ni nikogar več med 
nami, ki bi ob tako pomembnem 
komunikacijskem sredstvu kot je 
telefon, postavljal dilemo, ali je 
potreben ali ne. Odgovor je pre
prost in jasen. Telefon je nujno 
življenjsko in sporazumevalno 
sredstvo med ljudmi, še posebno 
v delovni organizaciji, kot je na
ša. Telefon torej nujno potrebu
jemo, zato moramo razširiti in 
izpolniti novo telefonsko mrežo. 
Tako kot raste in se razvija naša 
delovna organizacija, tako kot iz 
dneva v dan povečujemo medse
bojno komuniciranje, tako bi si 
morali izboljšati tudi ustrezni te
lefonski standard.

V zadnjem obdobju pa se ce
sto sprašujemo, kaj je z našim te
lefonom?

Bilo bi najbrž zelo zanimivo, 
če bi posredovali podatke o naši 
interni telefonski centrali, o naši 
telefonski mreži in drugih napra
vah ter aparatih, vendar tega ne 
bomo storili, ker bi ugotovili za
skrbljujoče stanje. Verjemimo ra
je dejstvom in vsakodnevnim te
gobam, ki jih doživljamo ob na
šem telefonu.

Po mnenju številnih sodelav
cev, ki pri svojem delu uporab
ljajo telefon za notranje in zuna
nje pogovore, 'lahko ugotovimo, 
da naš telefon preprosto ne ubo
ga več. Ko smo se zanimali za
kaj, je bil odgovor preprost. Na
prave so zastarele, izrabljene in 
še preobremenjene.

Res je, da že vrsto let ugo
tavljamo kritičnost tega proble
ma, vendar kaže, da nikoli do 
sedaj nismo bili zadosti kritični. 
Znova in znova ostajamo pri sta
ri tolažbi, ki pravi takole:

»Res je, da je naša centrala 
dokaj izrabljena, da je stara, pre
majhna in preobremenjena, res 
pa je tudi, da se kljub vsemu z 
malo sreče da tudi včasih telefo
nirati.« Če bomo še naprej s ta
ko klavrno tolažbo ob vsakodnev
nih delovnih nalogah vztrajno vr
teli številčnico, pri tem pa dobili 
le neskončni »Tuuuuuuu ...«, bo 
najbrž vprašljiv tudi delovni čas, 
ki ga zapravimo za to opravilo.

Namesto da bi črni (ali sivi) 
prijatelj na mizah več sto Lito- 
strojčanov kar najbolj pomagal v

Obenem pa jim bo ta omogočila 
opravljanje zahtevnejših posegov 
v krmilni in prilagodni del elek
tronike. To bo zelo pomembno 
takrat, ko bo garancija za stroje 
potekla in bi morali za vse malo 
bolj komplicirane motnje klicati 
serviserje iz tujine, kar pa je zelo 
drago. Mi zaupamo v njihovo 
sposobnost.

Namen odločitve za nakup 
dragih visokoproduktivnih nume
rično krmiljenih strojev pa ni sa
mo, da delavca razbremenimo tež
kih in zahtevnih del, pač pa tudi 
večja produktivnost. Večja pro
duktivnost pa je možna samo, če 
bo stroj ves čas tudi delal in to 
najmanj v dveh izmenah. Za eno
izmensko delo so ti stroji predra
gi, zlasti če tudi tega časa ne iz
koristimo predvsem za delo. 
Stroški obratovanja in vzdrževa
nja so preveliki, poleg tega pa gre 
razvoj odrezovalnih strojev zelo 
hitro naprej in če ne bi izrabili

celotnem našem delovnem pro
cesu, je postal tegoba brez pri
mere. Velikokrat smo jezni nanj, 
nič krivi telefonski aparati pa iz 
dneva v dan prenašajo vse boli 
trdo odlaganje slušalke na prav 
tako nič krive vilice telefona. 
Taka je naša telefonska resnica.

polne zmogljivosti v vsem razpo
ložljivem času, bi nastopilo tudi 
vprašanje ekonomske zastarelosti, 
če ne vsega stroja, pa vsaj elek
tronskega dela, saj je življenjska 
doba stroja dokaj dolga.

Vsi ti dejavniki kažejo, da je 
tudi pri najnovejši tehniki in pri 
najbolj izpopolnjenem stroju v 
vsej verigi še vedno najpomemb
nejši človek, pa naj bo to kot 
posluževalec stroja, programer 
ali organizator.

Delovna sposobnost NC stro
jev je zelo velika, saj so visoko- 
produktivni in natančni. Za po- 
služevalce strojev delo ni težko, 
pač pa vsaj na začetku dokaj za
htevno, vendar ne toliko, da bi se 
povprečen ključavničar, strugar 
ali vrtalec tega ne mogel priu
čiti. Vsekakor pa ima posluževa
lec velik vpliv na produktivnost, 
ki je zelo odvisna od njegove mar
ljivosti in vsestranske pazljivosti.

I. Gantar

In če se kot dobri gospodarji 
vprašamo, ali so naše telefonske 
naprave v skoraj tridesetih letih 
zaslužile kak dinar amortizacije, 
da bi jih obnovili, potem je od
govor:

»Tuuuuuuu ...«
K. G.

»Glede nit to, da smo se držali smernic sprejetih v srednjeročnem 
planu, lahko ugotovimo, da smo naše dogovore uspešno realizirali. Sc 
strinjaš?« (Foto: J. Jereb)
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NOVA ZELANDIJA

Zavrtela se je druga 
turbina

Konec septembra preteklega leta sva se s sodelavcem 
Dušanom Miljaničem podala v Novo Zelandijo v hidroelek
trarno Ohao A, in sicer na poziv kupca, ki je želel našo 
prisotnost pred in v času prvega zagona druge turbine, to 
je v času preizkušanja celotnega agregata.

V NOVI ZELANDIJI JE V GRADNJI ČETRTA HIDROELEK
TRARNA, ZA KATERO SMO DOBAVILI TURBINE, TURBINSKE RE
GULACIJE, PREDTURBINSKE ZAPORNE NAPRAVE IN DRUGO 
TURBINSKO OPREMO

HE RUAHIHI
Velikemu številu Litostrojčanov je dobro poznano ime Ruahihi. Ta

ko se imenuje že četrta hidroelektrarna, za katero je Litostroj dobavil 
turbine in turbinsko opremo.

Zgornja lega ledenika Tasman, iz katerega pritekajo glavne vode v hi
droelektrarno Ohau — A (Foto: S. Stokelj)

HE Mangapapa — prva turbina, za katero smo dobavili turbine v Novi 
Zelandiji (Foto: S. Stokelj)

Predvideni rok prve zavrtitve 
8. oktober 119719 je ibil pomak
njen na 30. oktober 1979 zaradi 
več razlogov. Med drugim je si
stem regulacije turbine ponaga
jal, da je bil potreben korenit 
poseg v opremo. Tokrat je pona
gajala oprema, uvožena iz Šved
ske. Poizkus švedskega strokov
njaka, da bi našel napako na na
šem delu opreme, ni uspel. Prav
zaprav je uvožena oprema le del 
naše celote dobave, zato je ku
pec z veseljem in velikim zaupa
njem sprejel naš predlog izbolj
šave regulacije najprej na prvi, 
pozneje še na drugi turbini. Iz
boljšave smo morali narediti po 
uspešnem preizkusu na prvih 
dveh še na ostalih dveh turbinah. 
Preizkus in predelavo smo na pr
vih in na drugih dveh turbinah 
naredili brez švedskega strokov
njaka, ki je pred zagonom prve 
turbine iskal napako na našem 
delu opreme. Konec oktobra, to
čno 30. v mesecu, se je druga 
turbina zavrtela brez motenj in 
v veliko zadovoljstvo kupca ter 
seveda nas. Predno pa se je za
vrtela je bilo potrebno izvršiti 
še nekatera dela, ki se pri indi
vidualno izdelani opremi skoraj 
vedno pojavijo (tokrat so se v 
manjši obliki), vendarle so po
membne za poznejše varno ob
ratovanje. Nekatere slabe strani 
obratovanja se pokažejo šele pri 
prvih preizkusih in potrebno jih 
je odpraviti. To se dogaja tudi 
drugim proizvajalcem turbin iz 
Evrope, Amerike ter Daljnega 
vzhoda. Naša oprema torej ni iz
jema.

Težave v Ohau-A smo odpra
vili z nekaj strokovnimi posegi 
in predvsem z odličnim sodelova
njem montažne ekipe novozeland
skih elektrarn.

Pri tej elektrarni je zelo po
membno, da bo delovala kar se 
da natančno, saj bo obratovala 
brez ljudi oziroma bo kompjuter- 
Sko vodena iz oddaljene koman
dne zgradbe. Pred prvim zago
nom je bilo potrebno urediti še

mogočna razbremenila oziroma 
regulatorje tlaka, ki so -se zati
kala. Regulatorji tlaka so nekak
šen prototip in zelo velikih di
menzij. Tu smo naleteli na pre
cej neobičajen problem — na iz
redno »pusto vodo«, ki priteka 
na turbine iz dveh ledeniških je
zer, neposredno iz ledenikov, za
to ne vsebuje nobenih mineralov 
in je zelo škodljiva tesnilom ve
likih drsnih površin regulator
jev tlaka.

Ko smo ugotovili vzroke ne
pravilnega delovanja, smo za ne
kaj dni ustavili turbine in se 
lotili dela. Po delni demontaži 
in ne ravno lahko izvedljivi pre
delavi v notranjosti regulatorja 
tlaka, kjer je z dveh strani z 
zapornicami preprečen dovod vo
de, je bilo delo vendarle izvrše
no.

Lepega spomladanskega dne, 
kmalu po prazniku dela, ki je v 
Novi Zelandiji na spomlad 22. 
oktobra, je bilo vse pripravljeno 
za prvi zagon.

Hribi so se lesketali, pokriti z 
debelo snežno odejo, ki je tu 
spomladi tako kot pri nas debe
lejša kot sicer. Čist zrak je omo
gočal prelep pogled na Mount 
Codk, oddal jen 60 km, vedno sne
žno belo odet in kot na dlani. 
Pobočja planinske verige Ohau, 
pod katero se razprostira lede
niško jezero Ohau, so se še ve
dno bleščala, pobeljena s snegom. 
Iz jezera Ohau, oddaljenega 10 
km, teče voda po peščenem ka
nalu do glavnega kanala, ki po
vezuje še jezero Pukaki, največ
je v sistemu. Obe jezeri sta s 
pomočjo kanalov povezani, na 
drugem koncu pa je elektrarna, 
prva v sistemu Ohau z oznako 
A. Za to elektrarno sta v grad
nji še dve, in sicer Ohau-B in 
C, le nekoliko manjši od Ohau 
A. Tako kot Ohau-A bodo imele 
tudi ostale po štiri agregate. Do
lina, imenovana Mackenzie je 
poznana kot zelo suha in skoraj 
nenaseljena. Edino večje naselje

je naselje Twizel s 6000 prebi
valci, ki je narejeno izključno sa
mo za graditelje in pozneje za 
upravljalce štirih velikih elek
trarn.

Nenaseljenost je značilnost 
južnega otoka Nove Zelandije, 
kjer je komaj 900 tisoč ljudi na 
površini, precej večji od Jugo
slavije. Večina teh ljudi živi v 
obalnih mestih vzhodnega dela 
otoka. Zahodni del je skoraj v 
celoti proglašen za narodni park. 
Tam gradnje niso dovoljene. 
Med vožnjo po lepi asfaltni in 
skoraj prazni cesti doline Mac
kenzie, kjer so farme med seboj 
oddaljene tudi po več 10 km, pa 
vendarle ni tako pusto, saj so 
lepo zaobljeni hribčki polni ovac. 
Prevladuje zelena barva, za trav
natimi pobočji pa se blešči res
nično bela veriga prelepih pla
nin južnotpacifiških Alp, ki se 
razprostirajo od severa južnega 
otoka pa tja čisto na jug in de
lijo otok na dve povsem različni 
celini.

V dolini, kjer se stekajo glav
ne ledeniške vode Nove Zelandi
je s številnimi že obstoječimi ve
likimi hidroelektrarnami, se se
daj vrtita tudi naši dve velikan
ki. Tretja turbina se bo zavrte
la predvidoma v februarju letos, 
četrta pa enkrat na začetku nji
hove zime, v maju ali juniju 
letos.

Nova Zelandija je dežela z 
velikim številom malih in veli
kih rek, na katerih nameravajo 
graditi več hidroelektrarn. Novo
zelandci so zadovoljni z našimi 
turbinami, zato lahko pričakuje
mo nova naročila, saj so v izde
lavi že nove ponudbe.

S. Stokelj

Že pred leti sklenjena pogod
ba za dobavo dveh Francisovih 
turbin (moči po 10,5 MW z ostalo 
opremo) je bila izpolnjena v letu 
1979. Turbine smo prodali zaseb
ni družbi severnega otoka Nove 
Zelandije in sicer jih bodo vgra
dili v sistem na reki Mangapapi, 
kjer že stojita 2 hidroelektrarni. 
Za prvo smo dobavili opremo že 
pred 10 leti, za drugo, Lower 
Mangapapo pa lansko leto.

HE Ruahihi je v fazi izgradnje 
in tik pred pričetkom montaže 
tlačnih cevovodov in druge hidro- 
opreme. Turbinski del opreme bo
mo začeli montirati na začetku 
novozelandske zime, to je v juni
ju ali pozneje. Vse tri elektrarne 
so postavljene na severovzhod
nem delu severnega otoka, kjer 
so zime, če jih sploh lahko ime
nujemo zime, zelo mile.

Ruahihi leži 200 km jugovzhod
no od največjega mesta Nove Ze
landije Aueklanda in ima še z 
dvema manjšima naseljema okoli 
60.000 prebivalcev. Leži sredi za
liva Bay of PIanty, kjer so čudo
vite nepregledne plaže na obalah

RAZPIS
ZPS, Titovi zavodi Litostroj, 

TOZD Izobraževalni center 
razpisuje v spomladanskem se
mestru 1980 začetniške in na
daljevalne tečaje iz angleške
ga in nemškega jezika. Tečaji 
so v popoldanskem času dva
krat tedensko po najuspešnejši 
metodi.

Prijavite sc lahko do 11. 
februarja v izobraževalnem 
centru (soba 50), informacije 
pa dobite po telefonu na šte
vilki 474. Ker je število mest 
omejeno, pohitite s prijavami.

Tihega oceana z ne preveč toplo 
vodo, ki v poletnem času doseže 
največ 23 stopinj C, kar omogoča 
prijetno kopanje. Zaradi stalnih

vetrov je prijetno jadranje po 
morju in seveda letanje z zmaji.

Pokrajina Ruahihi je izredno 
sveža, zelena, kakor je sicer večji 
del Nove Zelandije tudi v zim
skem času.

Proti koncu tega leta se bo v 
Novi Zelandiji v štirih elektrar
nah skupno vrtelo že 10 naših tur
bin. Želimo, da bi se vrtele in 
proizvajale danes tako cenjeno 
energijo dolga leta brez težav, kar 
bo tudi nam v zadovoljstvo. Se 
naprej bomo gradili nove elek
trarne in upamo, da HE Ruahihi 
ni zadnja v Novi Zelandiji.

S. Stokelj

Pogled na večji del gradbišča Ohau-A iz ptičje perspektive. Po glav
nem kanalu teče voda mlečno zelene barve iz jezera Pukaki, z leve, 
po manjšem kanalu priteče voda iz jezera Ohau drugačne, rjave barve. 
Od tu gresta obe vodi skupaj do tlačnih cevovodov in ria turbine. 
Skupni kanal dovoljuje 540 kubičnih metrov v sekundi, kar zadostuje 
za polno obratovanje vseh štirih turbin

Prva Spirala v IIE Ruahihi je že na svojem mestu. Pred montažo bo 
zabetonirana v debelo oblogo betona (Foto: S. Stokelj)

Kot narcise na Golici so videti ovce na zelenih gričkih Nove Zelandije
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IZ DELA IZOBRAŽEVALNEGA CENTRA

Pester delovni načrt
Vzgojno izobraževalno delo in življenje v šolah ob

likujemo z vsakoletnim delovnim načrtom. V njem so 
vtkane vse podrobnosti in posebnosti vsebine vzgojno 
izobraževalnega dela. Vse prevečkrat nekateri med nami 
napačno pojmujejo, da delo in življenje v šoli zamreta 
z zadnjim opoldanskim zvoncem. Zato vam želimo ob 
polletju posredovati nekaj že izpeljanih zanimivosti iz 
delovnega načrta našega izobraževalnega centra.

Dopolnilni pouk je namenjen 
učencem, ki te 'kakršnihkoli vzro
kov (npr. bolezen, slabo predzna
nje, ipd.) ne morejo ali pa težko 
sledijo .tekoči učni snovi. Pri nas 
je to največkrat slovenski jezik 
in matematika. Dopolnilnega pou
ka slovenskega jezika se udeležu
jejo predvsem -učenci prvega let
nika iz drugih republik, dopolnil
nega pouka te matematike pa 
učenci, ki na prvih pisnih prever
janjih niso pokazali dovolj zna
nja. Za obe skupini poteka pouk 
dvakrat tedensko po dve uri. Ob
časno smo organizirali še dopol
nilne ure za posamezne učence, 
ki so tako pomoč iskali.

Dodatni pouk je posebna obli
ka pouka za tiste učence, ki nor
malno obvladajo predpisano učno 
snov rednega pouka in kažejo po
sebna nagnjenja za nekatera 
znanstvena ali kulturna pod
ročja. S tako obliko pouka želi
mo omogočiti vsakemu učencu 
Popolnejši razvoj individualnih 
nagnenj 'in interesov.

delegatov doma IC s skupnim 
predsedstvom. Usmerja delo šol
ske skupnosti, skrbi za samoup
ravni položaj učencev v šoli, za 
izpolnjevanje vzgojno-izobraže- 
vailnih nalog, za dobre odnose med 
učitelji in učenci ter aktivira mla
de za vse oblike samoupravne in 
interesne dejavnosti.

Marksistični krožek — v njem 
učenci podrobneje obravnavajo 
osnove zunanje politike SFRJ s 
posebnim poudarkom na gibanju 
neuvrščenih držav in Titovih po
teh miru. V zgodovinskem delu so 
obravnavali pariško komuno, nje
ne izkušnje in njen pomen za ju
goslovansko revolucijo in razvoj 
samoupravljanja.

b) Krožki:
Klub OZN — člani so si ogle

dali skupščino SR Slovenije, pri
pravili razstavo o vlogi in pome
nu OZN ter razstavo ob koncu 
mednarodnega leta Otroka, obiska
li pa so -tudi zavod za gluhoneme 
otroke v Kamniku.

Krožek mladih rdečega križa
redno skrbi za vse omarice RK 
v šolskih delavnicah in učilnicah 
ter pravkar pripravlja spisek vseh 
sedanjih in bodočih krvodajalcev 
med učenci in učitelji naše šole.

Krožek civilne zaščite je v tem
šolskem letu izvedel že dve vaji. 
Posebno uspešni so bili člani tega 
krožka na našem obrambnem dne
vu. Pravkar pa so novi člani te
ga krožka uspešno opravili tečaj 
prve pomoči.

V obrambnem krožku se zdru
žujejo učenci, ki se radi seznanja
jo z novostmi v tehniki naše ar
made. Za dan JLA so pripravili 
tudi zanimivo razstavo.

c) Kulturna dejavnost:
Nič manj niso mladi aktivni 

v kuti urni dejavnosti. Zbrani so 
v krožku šolskega glasila »Glas 
mladine«, kamor radi pišejo svo
je prispevke, saj zadnja številka 
obsega kar 48 strani, ter v tek
movanju za mladinsko bralno 
značko, kjer se je prijavilo okoli 
80 učencev.

d) Športne dejavnosti:
In za konec še nekaj o športni 

dejavnosti .učencev. Na straneh te
ga lista ste lahko večkrat sledili 
našim športnim uspehom, ki jih 
tudi v tem šolskem letu ni bilo 
malo. Samo zaradi preglednosti bi 
vam rad naštel športne aktivnosti,

ki jih z uspehom gojimo: šolsko 
športno društvo s svojimi sekcija
mi, strelsko društvo Litostroj, ki 
je na šoli, taborniški odred Zlato- 
rtog, mladinski planinski krožek 
in šahovska mladinska sekcija.

V letošnjem letu so zaživele 
tudi nove oblake aktivnosti. Na 
željo učencev je organiziran kro
žek elektronikov, prometni in fo
to krožek. Vsi omenjeni krožki so 
že prebredli začetne težave in pri
čeli redno tedensko delo.

Udarniške akcije
V letošnjem letu smo sodelo

vali z dvema razredoma na udar
niškem delu pri urejanju poti spo
minov in tovarištva na Golovcu.

Priskočili pa smo tudi na po
moč pri zemeljskih delih za novo 
žičnico na Soriški planini. V treh 
akcijah je sodelovalo od 25 do 37 
učencev.

F. Rihtaršič

Ogled dolenjskih 
kulturnih znamenitosti

Dodatni pouk pri nas obsega 
redne in občasne oblike pouka iz 
strokovnega, kulturnega in šport
no-,rekreativnega področja.

1. Na strokovnem področju 
smo obdelovali snov na temo 
“•Transformacija energije«, ki je 
obsegala uvodno predavanje ter 
nato ogled Tehničnega muzeja v 
Zagrebu, kjer so v 4-umi demon
straciji kustosi muzeja učencem 
Posredovali razvoj in dosežke zna
nosti na tem področju. 50 udele
žencev si je ogledalo vse prosto
re tehničnega muzeja, ki obsega 
oddelke za pomorstvo, letalstvo, 
kopenski promet, rudarstvo, naf
to, planetarij ter seveda oddelek 
transformacije energije, kjer je 
enkratno prikazan razvoj pretvar
janja naravne energije — od mli
nov na veter, turbine, parnih stro
jev, motorjev z notranjim izgore
vanjem — v mehanično delo. Ku- 
®tosi pa so prikazali tudi ekspe
rimente s področja elektrike na- 
"®§a velikana znanosti — Nikole 
Tesle.

Nekaj učencev, spodbujenih z 
ogledom in prikazom, nadaljuje 
Pod vodstvom mentorja tudi sa
mostojno raziskovanje. Prva sku-

Propaganilni pano za mladinsko 
bra|no značko (Foto: F. Rihtaršič)

Pogled na pano ob dnevu Združe
nih narodov

pina pripravlja napravo za mer
jenje jakosti vetra, druga skupi
na pa zbilna podatke o vodnih tur
binah na Slovenskem s posebnim 
poudarkom razvoja teh turbin od 
1945. leta dalje in bo nato izde
lala maketo.

2. Na kulturno-prosvetnem 
področju smo realizirali temo 
»Seznanjajmo se z našo kulturo«. 
Program je obsegal do polletja 
naslednje oblike dejavnosti:

— predvajanja 15-minutnega 
filma o znamenitostih Ljubljane,

— ogled narodne galerije,
— ogled operne predstave — 

J. Gotovac: »Ero z onega sveta«,
— ogled muzeja NOB v Tivoli

ju,
— ogled filma »Notredamski 

zvonar« po romanu Victorja Hu
goja,

— ogled razstave »Rešena ar
heološka dediščina Ljubljane«,

— izlet y Novo • mesto (ogled 
muzeja), Pleterje, Kostanjevico 
(ogled Forma vive in galerije) ter 
v Brežice (ogled gradu).

Za vse oglede in obiske (ude
ležilo se jih je 45 učencev) smo 
organizirali obširna pojasnila in 
strokovna vodstva.

Mladinske samoupravne in
interesne dejavnosti
Zanimanje učencev na tem po

dročju je največ j e. Zato mentor
ji težimo ik vzpostavljanju tistih 
oblik aktivnosti, ki so pri mladih 
v ospredju zanimanja. V začet
ku šolskega leta smo zato izvedli 
anketo po želji po vključevanju v 
samoupravne in interesne dejav
nosti za vse učence. Po analizi an
kete pa smo organizirali naslednje 
krožke in sekcije:

a) Družbene dejavnosti:
Učenci so organizirani v šolski 

skupnosti, ki zajema vse učence 
šole. Za lažje delovanje skupnosti 
imajo skupščino šolske skupnosti 
s 105 delegati, le-ta pa ima tudi 
svoj izvršni odbor z 21 učenci in 
odbore za izpolnjevanje učno- 
vzgojnih nalog, za razvijanje za
vestne discipline, za varstvo skup
ne lastnine ter odbor za informa
cije in dopisništvo. Učenci ima
jo izdelan podrobni delovni načrt, 
ki ga dobro uresničujejo.

Mladinska organizacija de
luje v dveh enotah kot 'konferen
ca delegatov šole in konferenca

Kot obliko dodatnega pouka 
za najboljše učence našega izob
raževalnega centra smo v okviru 
teme »seznanjamo se z našo kul
turo« 12. decembra preteklega le
ta izvedli ekskurzijo na Dolenj
sko in si ogledali tamkajšnje 
najpomembnejše kulturne zname
nitosti.

Iz Ljubljane smo se odpeljali 
po avtocesti do dolenjske metro
pole — Novega mesta. Tu smo se 
najprej ustavili pred spominsko 
ložo NOB, v kateri so kipi do
lenjskih narodnih herojev, kipa 
komandanta Staneta in Borisa 
Kidriča ter plošča z imeni padlih 
borcev. Na glavnem trgu smo se 
ustavili pred znamenitim vodnja
kom znanim iz Kettejeve pesmi, 
ki pa je bil obit z lesom zaradi 
zaščite pred mrazom. Pred me
stno hišo stojita doprsna kipa 
Dragotina Ketteja in Janeza Tr
dine. Videli smo še najstarejši del 
Novega mesta — Breg in Jakčevo 
rojstno hišo, nato pa smo si og
ledali še dolenjski muzej, pred
vsem arheološko in zgodovinsko 
zbirko. Tu hranijo izkopanine iz 
najstarejših časov — iz haalstadt- 
ske kulture iz dobe Ilirov, Kel
tov in Rimljanov. Občudovali 
smo predmete, ki so jih arheolo
gi našli v grobovih, posodje, na
kit, orožje, med drugim sulice, 
meče in celo od mečev zadet vo
jaški šlem. Novo mesto je staro 
več kot 600 let, videli smo mest
ni grb, pečat in listine iz tistih 
časov. Mimogrede smo se usta
vili še v Kapiteljski cerkvi, kjer 
smo si ogledali znamenito sliko 
italijanskega slikarja Tintoretta, 
največjo novomeško kulturno 
dragocenost. Zal pa nismo mogli 
videti bogate zbirke NOB, ki jo 
prav zdaj selijo v nove moderne 
prostore.

Zato smo se odpeljali do 
vznožja Gorjancev, kjer v samo
ti stoji kartuzijanski samostan 
Pleterje, ki ga je lani oktobra 
predsednik republike Tito odliko
val z redom zaslug za narod z 
zlatim vencem — zaradi izredno 
pomembne vloge med NOB. Že
leli smo videti prikaz sodelova
nja samostana v narodnoosvobo
dilnem gibanju, vendar smo bi
li razočarani nad skromnostjo in

zanemarjenostjo zbirke »Pleterje 
in partizani«, ki je sicer pod 
okriljem Dolenjskega muzeja.

Bili pa smo prijetno presene
čeni ob obisku dolenjskih Be
netk — Kostanjevice. To je naj
starejše mesto v Sloveniji, saj je 
že v srednjem veku dobilo svo
je mestne pravice, danes pa ima 
hkrati tudi sloves najnovejšega 
slovenskega mesta, saj šteje ko
maj 500 prebivalcev. Ustavili 
smo se pred gradom, ki je bil 
nekdaj cisterjanski samostan, 
nato med NOB požgan, po vojni 
pa so ga začeli obnavljati, ven
dar obnovitvena dela še vedno 
niso končana. Imenitna je čisto 
na novo sezidana gotska cerkev, 
v kateri prirejajo koncerte ali 
operne predstave, pa veliko ar
kadno dvorišče z 234 arkadami, 
ki je eno največjih v Srednji 
Evropi. V gradu so razstavljene 
zbirke slikarjev Jožeta Gorjupa, 
Toneta Kralja in Božidarja Jak
ca, pleterski samostan pa je po
sodil zbirko slik starih mojstrov 
(kot zanimivost naj omenim, da

POSVET NA BLEDU

je zaradi velike dragocenosti 
vsaka slika zavarovana z alarm
no napravo). V Kostanjevici po
tekajo vsakoletne prireditve pod 
okriljem Dolenjskega kulturnega 
festivala in mednarodni simpo
zij kiparjev z vsega sveta For
ma viva v lesu. Občudovali smo 
lesene skulpture v okolici gradu.

Zadnja naša postaja so bile 
Brežice. V mogočnem brežiškem 
gradu ima svoje prostore Posav
ski muzej. Med ogledovanjem 
bogatih zbirk, ki jih hrani, so 
mnogi dejali: »V Kostanjevici
smo videli čudovite stvari, ven
dar brežiški muzej je najlepše 
urejen muzej, kar jih poznam!« 
Verjetno je v tem precej resni
ce. Ogledovali smo si zbirke več 
kot dve uri, saj so razstavljene v 
24 sobah: arheološka, umetnost- 
no-zgodovinska, zgodovinska zbir
ka, zgodovina kmečkih uporov, 
muzej talcev, izseljencev med 
vojno, etnografska zbirka, prikaz 
vinarstva, lončarstva, čebelarst
va, tkalstva, mlinarstva, mogočen 
vtis pa je naredila na nas og
romna viteška dvorana s freska
mi na stropu.

Polni najlepših vtisov smo se 
odpeljali domov, veseli, da smo, 
nekateri na novo, drugi pa na
tančneje, spoznali kulturne vred
nosti tega dela naše domovine.

NIK

Na predlog konference osnovnih organizacij sindikata TZ Litostroj je 
bil 8. in 9. januarja na Bledu posvet vodstev družbenopolitičnih orga
nizacij TOZD in delovnih skupnosti o oblikovanju skupnih stališč — 
kako zagotoviti celovito in učinkovito nadaljnjo obravnavo samou
pravnih splošnih aktov s področja delitve sredstev za OD. (Foto: K. G.)
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UPOKOJENCI — DOPISNIKI

Kroparski žebljarji
Pred nedavnim smo prejeli pismo in prispevek našega 

82-ictncga upokojenca VIKTORJA SOLARJA. Tovariš Šolar 
je bil najprej zaposlen kot delovodja v kroparski zadrugi, 
pozneje pa je delal še v ljubljanski bolnišnici in v Litostroju. 
Poleg rednega dela se je ukvarjal še z raznimi izboljšavami 
in je predložil nad Iti predlogov, za katere je dobil tudi na
grado, ukvarjal pa se je še z vrsto drugih dejavnosti, za ka
tero je dobil priznanja.

Tokrat objavljamo njegov na
slednji prsiipevek:

Iz zgodovine 
železarstva

Žebljarji iz Krope so v zgo
dovini te več kot 500 let stare 
obrti skovali 100 različnih vrst 
žebljev, skupno so jih skovali več 
milijonov. Ti žeblji so bili iska
ni, saj so jih, kolikor jih nismo 
porabili doma, izvažal v vse pre
dele sveta. Danes izumirajo še 
zadnji žebljarji, včasih pa je bil

ODŠLA V POKOJ
15. decembra 1979 je odšla v 

pokoj naša dolgoletna sodelavka 
tovarišica Radojka MIJAJIč.

V Litostroj je prišla 1. okto
bra 1962 na delovno mesto sna
žilke in tu ostala vse do odhoda 
v pokoj.

Naši dolgoletni dobri sodelav
ki želimo, da bi v pokoju preži
vela še veliko lepih dni, pred
vsem pa da bi ostala zdrava.

Vodstvo in sodelavci 
iz tozda PZO

s kovaštvom zaposlen ves domač 
kraj — Kropa pa tudi okolica. 
Delo žebljarjev je bilo naporno 
in nezdravo, ker so delali v sla
bih, temnih prostorih, tako ime
novanem »vigenjcu«, ob ognju in 
žarečem železu, ropotu, trudu in 
znoju, z bolj pičlim zaslužkom, 
skromno hrano, ki je bila sku
hana ob ognju za ogrevanje že
leza. Največ so se hranili s turšč- 
nlmi žganci, še več pa s fižolom. 
Zato je nastal verz o bližnji 
kmečki vasici Dobravi: »Dobra
va se je Krop’ udaila, je Krop 
dovolj fižola dala.« Za boljšo jed 
so imeli poparjen črni kruh z 
vrelo slano vodo. Tudi dojenčke 
so imele matere kar pri sebi v 
delavnicah, zibal jih je meh. Več
ji otroci, ki so obiskovali šolo, so 
se zadrževali največ ob zaposle
ni materi; kljub slabim razme
ram so delali vztrajno in ostali 
zvesti svojemu delu, da so mogli 
preživljati sebe in svoje družine. 
Žebljarji so bili veseli in vedri 
ljudje, vneti za ljudsko petje, 
glasbo, prirejali so igre itd.

Skrbeli pa so za svoje zdravje, 
saj so le tako lahko izvrševali 
svoje poklicno delo. Dvakrat na 
leto so hodili tri ure daleč v 
Dražgoše. Tam je ob cerkvi izvi
ral planinski studenček. S to vo
do so si umivali oči, ki so bile 
vsakodnevno izpostavljene ognju, 
žarečemu železu in žebljem. Tako 
so si ohranili dober vid kljub 
dolgotrajnemu žebljarjenju.

V iste namene so večkrat 
uporabljali tudi izvir v bližini 
domačega kraja. Poleti so se ko
pali v potoku Kroparica (kristal
no čista voda, v njej so postrvi), 
gojili različne športe, hodili na 
Jalovico.

Nekajkrat na leto so nesli pro
dajat svoje izdelke — žeblje peš 
na Koroško, v Trst in v druga tr
govska središča v Sloveniji. Za 
srečno vrnitev je bila navada do
mačinov, da so se jih med poto
vanjem spominjali in pomagali 
njegovi družini. Za prodano bla
go so izkupiček denarja prav

varčno in le za najnujnejše po
trebe porabili. Njihova skrom
nost nam je lahko za zgled.

Življenje žebljarjev, polno 
truda in znoja, je čudovito, a 
hkrati pretresljivo upesnil Oton 
Župančič:

»Od štirih do ene
voda nam kolesa, mehove nam

žene,
nad naklji smo sključeni, 
vsi, fantje, možje, dekleta in

žene,
že vsi smo izmučeni.
Pol treh, pol treh — 
do osmih zvečer 
žareči žeblji, v očeh.«
Ne pozabimo, da nam je da

nes boljše!

Žebljarski grb iz prejšnjega sto
letja

Izdelovanje žebljev v Kropi je 
usahnilo okoli leta 1926. S pokoj
nim očetom, tehničnim mojstrom, 
sva se z v tujini pridobljenim 
znanjem začela ukvarjati z umet
nim kovaštvom (leta 1904). Za
druga je bila ustanovljena 1895. 
leta z namenom zboljšati socialne 
razmere, bila je neodvisna in 
predstavljala sploh prvo zadrugo 
v Evropi. Moj oče je bil njen dol
goletni načelnik in ustanovni član, 
jaz pa sem bil zadružni obrato- 
vodja Trudila sva se za napre
dek v zadrugi in svojo zamisel še 
nadaljevala z novim izdelki. Po
srečilo se nama je izdelovati zah
tevnejše, na trgu takrat zelo po
trebne, vijake vseh vrst, matice, 
zakovice, podložne ploščice za vi
jake, odkovke po naročilih.

FOTO-Flim/KO ORU/tVO
LITOSTROJ

Piše Peter Poženel

b)
kamere:

— z

Enooke

jaškom,

zrcalnoreflcksnc

Sl. 28

Fotokamcra praktica VLC 2 ima 
možnost zamenjave kompletnega 
iskala. Zgoraj je iskalo z dodatno 
lečo, spodaj pa iskalo v obliki 
jaška

— s peterokotno prizmo (sl. 27),
— z možnostjo menjave med

ile: contax RTS, olympus OM-1 in 
OM-2 ter nikon FE).

c) 35 mm žepne fotokamere 
uporabljajo normalni filmi 135, 
so pa razmeroma majhne izvedbe 
in praktične (za v žep-: minox 35, 
rollei XF 35, conica C-35 (sl. 29).

Dimenzije kamere na sliki so: 
112 X 70 X 52 mm teža 380 gramov.

). Kasetne fotokamere 126 (sl. 
30) imajo tudi ime instamatik 126. 
Uporabljajo film širine 35 mm, ki 
se nahaja zvit v plastični kaseti 
za enkratno uporabo (20 posnet-

61. 29

Fotokamcra žepne velikosti upo
rablja film 135 (širine 35 mm)

kov). Ta film ima drugačno per- 
foracijo kot film 135. Velikost ne
gativa je 28 X 28 mm. Te filme 
lahko razvijamo v istih posodah 
kot filme 135, tudi za projekcijo 
diapozitivov lahko uporabljamo 
iste projektorje. Praktična pri teh 
kamerah je uporaba kaset za film, 
ki so popolnoma zaprte in jih lah
ko menjamo tudi pri dnevni svet
lobi.

5. Miniaturne kasetne fotoka
mere 110 (sl. 31, instamatic 110. 
Miniaturni tip filma 110 ima ši-
Sl' 30

Kasetna fotokamcra 126. Zgoraj je 
prikazana kaseta ter način vlaga* 
nja kasete v kamero

TERITORIALNA OBRAMBA SLOVENIJE

IZREKAM

POHVALO
vodu

OZD LITOSTROJ

ZA IZREDNE USPEHE DOSEŽENE PRI 
IZVRŠEVANJU NALOG V URJENJI IN 
VZGOJI KREPITVI MORALNOPOLITIČNE 
ENOTNOSTI TER BOJNE PRIPRAVLJENOSTI 
ŠTABOV IN ENOT TERITORIALNE OBRAMBE

Mubl.lan*, 22. 11?.

PRIZNANJE VODU TERITORIALNE 
OBRAMBE LITOSTROJ

Enote teritorialne obrambe so sestavni del oboroženih sil 
Sl RJ, ki v skladu s svojimi programi dela izvajajo redno 
letno vzgojo.

V ta namen se je uril tudi vod Litostroja v centru terito
rialne obrambe Šiške. Po opravljenem vzgojnem delu je vod 
zelo uspešno izvedel še praktično vajo.

Ob prazniku oboroženih sil SFRJ 22. decembru je vod 
prejel pohvalo za uspešno izvršene naloge, ki so bile postav
ljene pod enoto v času redne letne vzgoje.

Za dosežene uspehe je najpomembnejša disciplina, ki je 
bila v času vaje zelo dobra. Medsebojni odnosi, spodbujanje 
tovarištva in spoštovanje zadanih nalog je porok, da sc bomo 
v teritorialni obrambi razvijali skladno z zastavljenimi cilji.

I. Sabol

Z izkupičkom za nove izdelke 
(te izkazuje cenik št. 12 iz leta 
1925) je mogla zadruga kupiti no
ve ustrezne stroje, kar se je 
posrečilo pravočasno, z izurjenim 
naraščanjem. Tovarna »Plamen« 
je bila prva take vrste v Jugo
slaviji, zato so lahko domači ljud
je ostali zvesti svojemu delu.

Viktor Šolar

Si 31
Miniaturna kasetna fotokamcra 
110 (negativ 13 X 17 mm). Kamera 
rollei A 110 ima izmere 44 X 84 X 
30 mm in tehta 185 gr

rino 16 mm in se uporablja šele 6 
let. Kljub razmeroma kratki dobi 
pa se je ta format že precej uve
ljavil. Tudi ta film se nahaja zvit 
v plastični kaseti za enkratno 
uporabo (20 posnetkov). Velikost 
negativa je 13 X 17 mm. Čeprav 
je negativ razmeroma majhen, do
voljuje zaradi finozrnate struktu
re povečave 20 X 25 cm. Kamere 
te vrste so trenutno v modi in 
vsaka tovarna skuša izdelati vsaj 
en tip, ki bi bil konkurenčen ter 
bi deloval čim bolj avtomatsko. 
S tem pa kršijo osnovni namen, ki 
ga je kamera imela ob svojem 
nastanku. Ta je namreč bil: čim 
enostavnejša mala žepna kamera 
(»pocket«), majhne teže, ki bi jo 
amaiter lahko imel sitalnb pri sebi.

ZAHVALE
Delovnemu kolektivu »LITO

STROJ«, posebno pa tozdu MON
TAŽA, sc zahvaljujem za novo
letno obdaritev ter obisk na do
mu.

Žal mi je, da me ravno tisti 
dan ni bilo doma, saj bi se lahko 
marsikaj pogovorili, posebno pa 
bi bil vesel srečanja z nekdanji
mi sodelavci.

Vsem delavcem LITOSTROJA 
želim srečno in uspešno leto 1980.

Ivan Božič
•

Ob smrti moje mame Marije 
VOVKO sc iskreno zahvaljujem 
sodelavcem žerjavovodjem iz tež
ke obdelave za poklonjen venec 
in spremstvo na njeni zadnji poti.

Franc Vovko
•

Sodelavcem iz TOZD Servis in 
TOZD Montaža se iskreno zahva
ljujeva za sočustvovanje ob smr
ti najinega očeta, zahvaljujeva sc 
vsem, ki so ga spremili na nje
govi zadnji poti in darovali cvet
je.

Sinova Alojz in Janez 
JEKOVEC z družinama

•
Ob mnogo prerani smrti mo

jega očeta Marjana GRMOVŠKA 
se vsem sodclaivcem v TOZD 
Montaža in TOZD Obdelava za
hvaljujem za izrečeno sožalje in 
podarjeno cvetje.

Milena Grmovšek

JUBILANTOM ZA 50-LETNICO
V decembru sta se srečala Z 

Abrahamom tovariša Andrej 
FENDE in Jože SPAREMLEK, v 
januarju pa tovariš Ivan PAVC.

Iskreno jim čestitamo in že
limo še veliko zdravih in zado
voljnih let ter veliko uspeha pri 
delu v naši delovni organizaciji• 

Vodstvo in sodelavci 
iz TOZD PZO
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30 let pihalnega 
orkestra

Letos spomladi bo naš pihalni orkester praznoval 30-let- 
nico svojega dela. V teh letih je za fanti in možmi, ki igrajo 
v tem orkestru, vrsta uspešnih nastopov in samostojnih kon
certov doma pa tudi v tujini. Nastopajo na vseh prireditvah 
v Litostroju, v drugih delovnih organizacijah, v različnih 
krajevnih skupnostih, na občinskih in mestnih prireditvah, 
pa tudi v širšem slovenskem in jugoslovanskem prostoru. Ob 
tem uspešno sodelujejo z različnimi pevskimi zbori, med nji
mi redno z litostrojskim pevskim zborom, pa še z drugimi 
vokalnimi in instrumentalnimi solisti. Nastopajo z glasbo, ki 
navdušuje poslušalce, zlasti nas navdušuje koračnica, imeno
vana »Litostrojska«.

Skoraj si ne moremo več 
Predstavljati proslave brez nasto
pa pihalnega orkestra. Da lahko 
slišimo dobro in kvalitetno glas
bo, pa je potrebno veliko vaj in 
Precej odrekanja na račun proste
ga^ časa. Zdaj že skoraj tri leta 
Paš pihalni orkester vodi dirigent 
Biagoje Ilič, ki je zamenjal prejš- 
Pjega dolgoletnega vodjo Leandra 
Pegana. Z novim dirigentom se je 
delno pomladilo članstvo orke
stra, delno pa se je spremenil tu
di repertoar njihovih melodij. 
Takšen kot prej pa je ostal pro
stor, kjer člani redno vadijo dva
krat na teden. To je baraka v 
Korotanskem naselju, kjer je vse 
Polno notnih stojal in instrumen
tov, v zimskih mesecih pa velja 
Posebna pozornost tudi veliki že
lezni peči, ki s svojo toploto ogre
je premrle prste glasbenikov.
. Kaj je tisto, kar jih združuje 
rn obvezuje, da redno prihajajo, 
vadijo in potem nastopajo na raz
ita prireditvah? Predvsem lju
bezen do glasbe, na račun katere 
se odrekajo tudi trenutkom, ki bi 
lih lahko preživeli doma ali kjer
koli. In čeprav srečujemo naš or
kester skoraj na vsakem koraku, 
oe vemo prav dosti o njegovih 
planih ter o njihovem delu. Zato 
bomo ravno ob tej obletnici sku
šali predstaviti vsaj nekatere med 
P j tali, saj je za vse na žalost pre- 
Pialo prostora. Ker je orkester 
smiselno razdeljen na trobila, pi
hala in tolkala, naj tokrat velja 
Paša pozornost trobilom oziroma 
trem članom iz te skupine, ki so 
Prišli med prvimi na redne te
denske vaje v glasbeno sobo. To 
so Avgust Klančnik, Damir Ju
rak in Franc Gregorc.

Avgust Klančnik je že star in 
Prekaljen glasbenik. Igra že od 
19tl. leta, zato tudi ni čudno, da 
?®.mu je nad zgornjo ustnico izo
blikoval že pravi srček, ki mu ga 
J® ‘‘Prislužil« ustnik njegove tro
bente. V orkestru je začel igrati 
leta 1946 in to v tedaj edinem 
Mladinskem orkestru v Ljubljani 

v orkestru Hinka Smrekarja.

To pa je bil šele začetek. Število 
orkestrov, v katerih je igral, se 
je vedno bolj večalo, tako da je v 
enem tednu igral tudi v šestih or
kestrih, doma je bil le ob pone
deljkih. Ko se je odločal, kate
rega inštrumenta bi se oprijel, 
mu je bila sicer bolj všeč pozav
na, vendar mu je vojaški kapelnik 
na Jesenicah to odsvetoval, češ 
da ima preozka usta. In to ga je 
pripeljalo do trobente. Pravi, da 
je kot glasbenik »zrasel« pri za
bavnih orkestrih, kjer je igral 
glasbo vse od narodno zabavne 
do jazza. Nobeni glasbi ne daje 
prednosti, saj mu je všeč vsa, le 
če je lepa. Tako je igral pri go
renjskem narodnem kvintetu, pri 
folklorni skupini Tine Rožanc, s 
katero je prepotoval celo Evropo, 
še prej pa pri pihalnih orkestrih 
Beroči, APO, Metro in tako na
prej. Sedaj redno igra v pihal
nem orkestru Litostroj, pri kate
rem sodeluje že od vsega začetka, 
občasno pa priskoči na pomoč tu
di drugim. Čeprav Avgust Klanč
nik ni Litostrojčan in je zaposlen 
pri Mladinski knjigi, rad igra v 
našem orkestru. Tukaj ima dosti 
prijateljev in somišljenikov, zato

Franc Gregorc

tudi ni bojazni, da bi ga navdu
šenje za glasbo minilo. Za svoje 
igranje je dobil že bronasto in 
srebrno priznanje sindikata Lito
stroj, z zabavnim ansamblom 
Sentvidčani na svetovnem tekmo
vanju srebrn pokal, od vseh pri
znanj pa mu največ pomeni zlato 
Gallusovo priznanje, ki ga pode
ljuje Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije.

Eden najmlajših glasbenikov v 
tej skupin je dvajsetletni Damir 
Jurak. Trobento igra že od 9. le
ta in je končal nižjo glasbeno 
šolo. Po začasni prekinitvi bo s 
študijem trobente nadaljeval na 
srednji šoli, sedaj pa je tudi štu
dent strojne fakultete in letos 
končuje 1. letnik.

Z igranjem v iitostrojskem pi
halnem orkestru je začel že z de
vetim letom, igra pa tudi bobne 
v instrumentalno vokalnem an
samblu »Daleč od sonca«, s ka
terim nastopa na mladinskih ple
sih.

Všeč mu je vsa vrsta glasbe 
— od klasike in njenih modemih 
priredb, do jazza ter disco in rock 
glasbe.

To, da je začel igrati zgodaj, 
niti ne preseneča preveč, če ve
mo, da je že vrsto let pri pihal
nem orkestru tudi njegov oče, ki 
igra klarinet in saksofon. Zato 
pogosto zaigrata tudi skupaj.

Za svoje delo je dobil pri pi
halnem orkestru že zahvalo in 
Gallusovo plaketo. V pihalnem 
orkestru Litostroj namerava igra
ti še naprej, saj ima tukaj že do
sti prijateljev, pa tudi ljubezni 
do igranja mu ne manjka.

V našem pihalnem orkestru že 
vrsto let igra tudi Franc Gregorc, 
ki je sicer zaposlen kot inštruktor 
v modelni mizami v Litostroju. 
Takoj, ko se je leta 1954 zapo
slil v Litostroju, je začel igrati 
tudi že v pihalnem orkestru. Že 
prej je doma igral citre, vendar je 
igranje nanje opustil, ko se je za
čel učiti Igranja na D bas. Učil 
ga je prejšnji dirigent Leander 
Pegan, ki mu je tudi predlagal ta 
inštrument. Franc Gregorc pravi, 
da ta inštrument ni težak za igra
nje, bolj ga je težko nositi in ve
liko sape potrebuješ zanj. Ker pa 
tudi njega ni tako malo skupaj, 
kar gre. Pri pihalnih orkestrih je 
povpraševanje ravno po teh glas
benikih, ki igrajo B bas največje, 
saj se ga skoraj vsak brani. Sam 
ima najraje narodno zabavno 
glasbo in seveda potpurije iz 
oper — skratka bogato in melo
dično glasbo. Čeprav ima orke
ster vedno bolj bogat program, 
za katerega je potrebno tudi ve
liko vaj, ga to ne moti in rad 
igra. Pri zelo pestrem programu 
se srečaš vedno s čim novim, za
to se moraš tega tudi naučiti. In

Avgust Klančnik in Damir Jurak v ozadju (Foto M. H.)

tako kot nekateri uživajo v špor
tu, on rad igra. Nekaj pač vsak 
mora imeti, da se sprosti in po
zabi na vsakdanje skrbi. V naj
večje veselje mu je, če vaje do
bro uspejo — tedaj izgine 
tudi utrujenost in nezadovoljstvo. 
Franc Gregorc namerava še na
prej igrati v Iitostrojskem orke
stru, še posebej, ker se med pri
jatelji glasbeniki dobro počuti. Za 
sodelovanje pri orkestru člani 
žrtvujejo precej prostega časa, saj 
so vaje dvakrat tedensko, po po
trebi pa še dodatno po skupinah. 
Največ časa za študij novih pesmi 
je pozimi, ko imajo manj nasto
pov, v poletnih mesecih pa nasto

pajo tudi po dvakrat ali trikrat na 
teden. Tako imajo letno kar okrog 
50 javnih nastopov, lani pa so 
igrali tudi na 24 pogrebih.

V skupini trobil pa ob treh 
glasbenikih igrajo še: krilov-
ko — Metod Štefulja, Ciril Pavlin, 
Petar Kuzmanič, Ante Burič; tro
bento — Peter Križman; tenor — 
Ciril Pate, Jani Fuss; bariton — 
Franc Jenko, Miro Gravner, Ja
nez Sotlar; rog (horn) — Drago 
Višček, Franc Mihelič; pozavno 
— Ivan Križman, Srečo Anžur, 
Karel Marinšek, Petar Lonjak; 
bas F — Anton Fortuna, Edo 
Kladnik in bas B — Maks Kričaj.

M. II.

JEZIKOVNE NAPAKE
Tokrat si bomo ogledali, kako 

pišemo zloženke (= zloženo bese
do, besedo, narejeno z zlaganjem 
več besed) in sicer zloženke, ki 
se začenjajo z besedico foto —. 
Pri rabi teh besed se sprašujemo, 
kako jih bomo pisali — ali sku
paj, ali narazen ali z vezajem 
med njima.

Pravilo je zelo preprosto in 
lahko razumljivo:

1. Besede, ki se začenjajo s fo
to in imajo v nadaljevanju be
sedo domačega izvora, pišemo na
razen, ločeno. Na primer: foto 
krožek, foto celica, foto papir, fo
to služba, foto posnetek.

2. Besede, ki pa imajo v na
daljevanju tujo besedo, torej be
sedo tujega izvora, pišemo ved
no skupaj: fotoaparat, fotoama
ter, fotograf, fotografija, fotogra
finja, fotokamera, fotokopija, fo
tolaboratorij, fotomaterial, foto
model, fotomontaža, fotoreporter, 
fotoroman.

Zanimivo je, da je v novejšem 
času tudi pri prvi skupini dokaj 
pogosta pisava skupaj (seveda ne 
v vseh primerih!), verjetno zaradi 
analogije — podobnosti z drugo 
skupino besed: foto papir in foto- 
papir, foto celice in fotocelice,

ne pa tudi fotoposnetek, fotokro- 
žek in fotoslužba.

Prva beseda oziroma prvi del 
besede FOTO nam pomeni, da se 
druga beseda oziroma drugi del 
besede nanaša na fotografijo, na 
fotografiranje, torej ni foto nič 
drugega kot pridevnik, ki ga lah
ko tudi razširimo v fotografski in 
potem sploh ni težav, kako be
sedo pišemo (fotografski krožek, 
fotgrafski papir, fotografska služ
ba, fotografski posnetek, fotograf
ski aparat, fotografska kamera, 
fotografski laboratorij, fotografski 
material itd.) niekatcilli UiKSnin 
zloženk pa na podoben način ne 
moremo razvezati, ne moremo 
reči fotografski reporter, foto
grafski amater — kvečjemu ama
terski fotograf, sploh pa ne foto
grafska grafija, fotografsko grafi- 
ranje)

Tretje možnosti — da bi med 
obema besedama pisali vezaj) npr. 
foto-aparat), pa ni. Vezaj namreč 
pišemo med besedami le tam, kjer 
bo zložena oziroma sestavljena 
beseda enakovredna npr. angle- 
ško-slovenski slovar, rdcče-belo- 
modra zastava, prva beseda torej 
ni pridevnik, kot pri prvem pri
devniku, ki označuje lastnosti, 
značilnost, vrsto nečesa.

Vesna Tomc-Lamut

Piše: Marjana Habicht
OD ZAMISLI DO NOVINARSKEGA PRISPEVKA
v#-

Se nekaj novinarskih 
podzvrsti

V prejšnji številki smo že 
omenili črtico, fičer im portret, 
oe bo pa odveč, če se seznanimo 
Se z nekaj drugimi podzvrstmi.
Kekab
'jam,

ere precej pogosto uporab-
z drugimi pa se srečujemo 

X ^talih časopisih in revijah.
Oano je, da različne novinarske 

fXrsti in različni pristopi boga- 
*'° časopis, zato je prav, da se 
aučkn0 tudi teh in jih seveda

uporabljamo.
x Od vseh podzvrsti je za naš 
osopis nemara še najbolj značil- 
a osmrtnica. Pri osmrtnici gre 

Pravzaprav za kratek biografski 
PDkaz, v katerem so navedeni 
me in podatki umrlega, njegova 
ejavnost, zaposlitev, družbene in 
rganizacijske povezanosti, naj- 
aznejši podatki iz življenja, odli- 
ovanja, vzrok smrti itd. Gre za 

Preprosta dejstva, preprosto se- 
tavljen prispevek, vendar z od- 
očno mero spoštovanja, pietete 
n upoštevanja položaja.

Izjava je podzvrst, ki jo vse 
Premalo uporabljamo. Navadno

preraste kar v intervju, ker na ža
lost prepogosto več ne znamo pi
sati kratkih člankov. Z izjavo po
sredujemo bralcem izjave, mnenja 
ali stališča pomembnih ljudi, 
predstavnikov oblasti in organi
zacij, objavljamo pa jih ob po
membnejših dogodkih, ob pro
blemih, ob obletnicah, ob napač
nih informacijah, ob kritiki, ob 
prihodu v kako državo, ob obi
sku kake ustanove itd. Včasih pa 
dajo izjave tudi razni državni ozi
roma družbenopolitični organi ali 
pa agencije. Ob objavi izjav je 
treba navesti seveda tudi prilož
nost, ob kateri je bila izjava dana, 
kdo jo je dal in v kakšnih oko
liščinah.

Vsebinsko in oblikovno zelo 
zanimiva oblika je feljton. V na
šem časopisu ga na žalost upo
rabljamo premalo, uvrščamo pa 
ga med novinarsko-literame zvr
sti. Francoska beseda feulleton — 
podlistek je najprej pomenila ti
sti del političnega časopisa, kjer je 
bil objavljen prikaz kulturnega

življenja, kasneje pa je bil to lo
čen in na dnu strani, pod črto 
natisnjen literaren, politični ali 
drug prispevek. V zadnjem času 
se je koncept feljtona močno 
spremenil. Postaja daljši, bolj živ, 
navadno je to na literarno-drama- 
tičen način opisan zgodovinski do
godek, zgodovinski pojav ali po
dvig nekega človeka, po pravilu 
vojni ali vohunski, obsega pa lah
ko seveda tudi druga področja. 
Važno je, da ima elemente zgod
be in literarnega sestavka. Felj
ton mora dati presek nekega 
dogajanja, osvetljen mora biti z 
individualno oceno in prikazan na 
nesuhoparen, hladen ali zadržan 
način. Od tipičnih oblik novinar
skega izražanja se razlikuje po 
tem, da ni nujno, da je aktualen 
in ni strogo informativen, zato ga 
pogosto tudi pišejo ljudje, ki se 
ne ukvarjajo neposredno z novi
narstvom.

Ena od podzvrsti je tudi re
cenzija. To ni tipična žumalistič- 
na zvrst, služi predvsem presoji 
knjige, gledališke predstave, fil
ma, koncerta in podobno. Umet
niško delo oceni po vsebini in ob
liki, presoja ga z gledišč napredne 
umetnosti, estetike, družbene vlo
ge, odraza družbene stvarnosti, 
idejne vsebine itd. Recenzija ima 
nalogo na čim bolj razumljiv na
čin približati bralcu umetniško 
delo ter mu razložiti vsebino in 
obliko, presojati umetniško delo

in umetniške sposobnosti umet
nika, da mu pomaga pri razvija
nju njegovih sposobnosti in vpli
vati na razvoj umetnosti, pospe
ševati njeno družbeno funkcijo 
ter prispevati k množičnemu kul
turnemu delu. Recenzenti so naj
večkrat — specialisti za posamez
na kulturna področja, katerih 
mnenje zaradi poznavanja in ne- 
pristranosti cenijo bralci in pri
zadeti umetniki.

Zelo cenjena in tudi zahtevna 
pa je med podzvrstmi glosa. To 
je kratek satiričen komentar, Iti v 
glavnem obravnava drobne stva
ri in obrobna vprašanja družbene
ga življenja. Odlikuje se po hoteni 
zaostritvi in služi za smešenje ne
gativnih dejanj, idej in njihovih 
nosilcev ter tudi kot kritika po
manjkljivosti. Poznamo dokumen
ta ristično obliko glose, ki izhaja 
iz dejstev, in skonstruirano, kjer 
je zgodba sicer v celoti oziroma 
delno izmišljena, vendar pa mo
ra na vsak način izpovedati nekaj 
tipčnega in deloma možnega. Glo
sa polemiko zaostri, ne povzroča 
le smeha, marveč ima tudi svoj 
kisli priokus. Jezik je oster in ja
sen, toda ne prehudo ciničen. Na 
koncu glose je večkrat nepriča
kovan preobrat, retorično vpra
šanje ali kratek, odločen povze
tek. Čeprav je to težka oblika pi
sanja, ki zahteva precejšnjo me
ro takta pa tudi poguma, bi jo 
morali bolj uporabljati.

Kot zadnjo omenimo še stalno 
figuro, ki v časopisu lahko za
vzame čvrsto mesto, ker stvari iz 
vsakdanjega življenja razumljivo 
in preprosto komentira ali glosi- 
ra. Rezko, razposajeno in hkrati 
tudi smešno se lahko tudi ukvar
ja s skrbmi in težavami ljudi, za
to je zelo priljubljena. Stalna fi
gura pomaga predvsem na svoj 
način smešiti in s tem kritizirati 
nepravilnosti, hkrati pa tako pi
sana zvrst daje perspektive do
bremu, novemu. Na ta način se 
da povedati marsikaj grenkega. 
Imena stalnih figur so prevzeta 
po zgodovinskih osebah ali pa so 
izmišljena, toda vsaka ima točno 
določene lastnosti.

To so v glavnem vse novinar
ske podzvrsti, ki pa smo se jih 
na žalost lahko le dotaknili. Če 
želimo napisati prispevek, ki bo 
upošteval in vseboval vsa pravila 
za določeno zvrst, nam bo to vzelo 
seveda več časa, kot če bi pisali 
spontano — pač tiste podatke in 
stvari, ki jih moramo napisati. 
Kljub temu pa je vredno porabiti 
nekoliko več časa in napisati ne
kaj zares dobrega. S tem bodo ve
liko pridobili naši časopisi, naše 
glasilo, vi sami kot pisec in ne 
nazadnje tudi bralci, ki jim bo 
branje bolj razumljivo in v večji 
užitek. To pa je pri pisanju tudi 
naš namen, mar ne?

Naslednjič: uvodnik
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REVERZIBILNI AGREGAT PREIZKUŠEN

HE MOSTE
V letu 1977 smo izdelali za našega naročnika Savske 

elektrarne strojno opremo za četrti agregat HE Moste. Na
ša oprema obsega reverzibilno turbino Francisovega tipa, re
gulacijsko napravo z elektro opremo ter vse zapiralne or
gane. Po nedavnem rednem remontu agregata smo delova
nje naše opreme preizkusili z obširnimi meritvami v vseh 
načinih obratovanja. Rezultati meritev se popolnoma ujema
jo z našimi predvidevanji. Tako imamo dobro osnovo za 
nadaljnje projektiranje teh, v zadnjem času zelo iskanih 
agregatov.

VLOGA REVERZIBILNIH 
HIDROELEKTRARN 
V ELEKTROENERGETSKEM 
SISTEMU

Reverzibilne turbine uporab
ljamo v reverzibilnih hidroelek
trarnah. Ponoči, ko je električna 
energija poceni, črpamo vodo iz 
spodnjega bazena v zgornji ba
zen. Tako akumulirano vodo upo
rabimo za pogon turbin v času 
konic porabe električne energije. 
Konica je zjutraj, ko vsi prebi
valci skoraj istočasno vključijo 
električne kuhalnike, brivske 
aparate, razsvetljavo, v tovarnah 
vključijo stroje. Zvečer se koni
ca ponovi, ljudje zopet vključijo 
večino potrošnikofv električne 
energije. Med 22. in 23. uro se 
poraba električne energije močno 
zniža. Ta majhna poraba traja 
vse do jutranje konice. Ponoči 
obratujejo le termoelektrarne. 
Termoelektrarn ne moremo pri
lagajati hitrim spremembam, za
to obratujejo ves čas skoraj z 
enakomerno močjo. Tako imamo 
ponoči presežek proizvedene 
električne energije, ki jo akumu
liramo z reverzibilnimi hidro
elektrarnami. Ponoči je električ
na energija poceni, v času ko
nic je zelo draga. Jasna nam je 
torej lahko velika potreba po 
gradnji reverzibilnih hidroelek
trarn pri nas, še posebej, ker 
je cteiez termoelektrarn v elek
troenergetskem sistemu že zelo 
povečal.

LASTNOSTI
REVERZIBILNIH TURBIN

Od reverzibilnih hidroelek
trarn zahtevamo veliko prilagod
ljivost trenutnim potrebam po 
električni energiji in morebitne
mu presežku električne energije 
v sistemu. Omogočeni morajo to
rej biti hitri prehodi iz turbin
skega v črpalni režim obratova
nja in obratno. V turbinskem re
žimu obratovanja mora biti ag
regat hitro prilagodljiv raznim 
obremenitvam. Pri prehodu iz 
turbinskega v črpalni režim mo
ramo turbino najprej zaustaviti, 
nato jo zavrtimo v nasprotno 
smer. Tako spremenimo tudi 
smer pretoka vode v tlačnem ce
vovodu. V turbinskem režimu je 
tekla voda navzdol, v črpalnem 
režimu teče voda navzgor po is
tem cevovodu. Na količino pro
izvedene energije v turbinskem 
režimu neposredno vpliva količi
na vode, ki teče skozi turbino. 
Vidimo torej, da dosežemo hitro 
prilagodljivost reverzibilne hidro
elektrarne le, če so časi zapi
ranja in odpiranja vseh organov 
za reguliranje pretoka vode sko
zi reverzibilno turbino in varno
stnih zapiralnih organov čim 
krajši. Nagla sprememba ali za
ustavitev pretoka vode povzroči 
prekomerno prehodno zvišanje 
oziroma znižanje tlaka v dovod
nem in odvodnem cevovodu. To 
je pojav hidravličnega udara. 
Med spreminjanjem režimov ob
ratovanja se spreminja tudi hit
rost vrtenja gredi agregata, ki ne 
sme prekoračiti predpisane mak
simalne vrednosti. Treba je po
iskati kompromis med hitrostjo 
regulacije in iz tega sledečimi 
pojavi. Vsi ti problemi sestavlja
jo problematiko prehodnih reži
mov obratovanja hidroelektrarne.

Ko deluje reverzibilna hidro
elektrarna v stacionarnem reži
mu, tj. v turbinskem ali črpal
nem, naj bi imela čim boljši iz
koristek. To pomeni, da iz raz
položljive vodne energije dobi
mo čim več električne energije, 
oziroma da za črpanje vode po
rabimo čim manj električne ener

gije. Zato morajo biti lopatice 
tekača reverzibilne turbine pri
memo oblikovane. Važno je tu
di ustrezno oblikovanje ostalih 
elementov turbine, skozi katere 
teče voda. Reverzibilna turbina 
mora biti konstruirana tako, da 
Obratuje čitm bolj mirno, tj. brez 
izrazitejših tresljajev.

V lazi projektiranja HE Mo
ste IV smo se s teoretičnimi ana
lizami in laboratorijskimi preiz
kusi trudili, da bi hidroelektrar
na imela čim boljši izkoristek in 
kar najugodnejše lastnosti med 
prehodnimi režimi obratovanja. 
To smo sedaj na zgrajeni hidro
elektrarni preverili tudi v praksi.

HIDROELEKTRARNA MOSTE
Reverzibilni agregat HE Mo

ste IV je četrti agregat hidro
elektrarne Moste na reki Savi 
pri kraju Žirovnica na Gorenj
skem. Leta 1914 je bila tam 
zgrajena HE Završnica, ki je pr
va večja hidroelektrarna pri nas. 
Ima dve Peltonovi turbini z mo
čjo po 1,1 MW, ki izkoriščata vo
do iz bazena Završnica. Maksi
malna kota gladine vode bazena

TOZD MONT
Turbine

Za izvozno naročilo HE Hem- 
ren Dam iz Iraka pospešeno na
daljujemo izdelavo opreme.

Od naročenih Howel Bunger- 
jev sta dva že od premi j ena, tretji 
pa je pripravljen za pričetek po
izkusne montaže.

Do pričetka poizkusne montaže 
na četrtem Howel Bungerju pa 
je potrebno izvršiti še dokončno 
mehansko obdelavo okrova in te
snilne prirobnice.

V fazi poizkusne montaže je 
prvi gonilnik z vsemi pripadajo
čimi deli. Do pričetka poizkusne 
montaže drugega gonilnika pa je 
potrebno dokončno obdelati glavo 
in kapo gonilnika.

Za regulator tlaka smo iz Ra
de Končarja prejeli vstopne de
le, jih takoj postružili in oddali 
v pločevinamo, kjer nanje varijo 
tesnilne pasove.

V fazi mehanske obdelave se 
za regulator tlaka nahaja še za
piralo in dvodelna poilkrogla.

Za pripadajočo tlačno napra
vo se pozamezni sklopi že poiz
kusno montirajo, temu bo sledila 
skupna montaža z rezervoarjem.

Na poizkusno montažo čakajo 
tudi servomotorji vodil nika, za 
katere pa so na zadnji operaciji 
mehanske obdelave še ohišja ser- 
vomotorjev. V fazi poizkusne 
montaže in kampletiramja so tudi 
podesti in rešetke.

Za HE Ožbolt za avtomatiko 
posamezne sklope že poizkusno 
montiramo, na določenih podsku
pinah pa se deli nahajajo že v 
zaključni fazi mehanske obdelave.

Pospešeno zaključujemo me
hansko obdelavo na vodilnem le
žaju, katerega moramo v čim 
krajšem času odpremiti na teren.

Od naročene opreme za HE 
Tikveš še nismo odpremili prve 
in druge tlačne naprave ter obeh 
regulatorjev tlaka.

Završnica nad morjem je 631,5 m. 
Turbini je izdelala tovarna Ton- 
nies iz Ljubljane. V letih 1952 
do 1954 je bila zgrajena hidro
elektrarna Moste, v njej so tri 
Erancisove turbine (po 5,5 MW 
moči), te izkoriščajo vodo iz ba
zena Moste, katerega najvišja 
gladina vode je 524,75 m nad 
morjem. Leta 1977 smo v TZ Li
tostroj izdelali in dobavili stroj
no opremo za četrti agregat HE 
Moste. Vgradili smo ga že leta 
1952 v predviden prostor v stav
bi hidroelektrarne. Iz razmestit
ve naprav HE Moste in HE Za
vršnica vidimo lego bazenov Mo
ste dn Završnica ter dovodne in 
odvodne cevovode obeh hidro
elektrarn. Ko je reverzibilni ag
regat HE Moste IV v črpalnem 
obratovanju, črpa vodo iz baze
na Moste v bazen Završnica. V 
turbinskem obratovanju teče vo
da iz bazena Završnica skozi tur
bino in po odvodnem vodu v re
ko Savo. Uporabili smo torej že 
obstoječi dovodni in odvodni si
stem obeh prej zgrajenih hidro
elektrarn. Stroški za izgradnjo 
prve reverzibilne hidroelektrar
ne v Sloveniji so bili tako pre
cej manjši. Našo strojno opremo 
pa smo morali prilagoditi obsto
ječemu stanju. Morali smo zado
stiti precej težjim pogojem, kot če 
bi gradili popolnoma novo hidro
elektrarno. Izvedli smo nekaj 
originalnih rešitev, ki smo jih 
seveda ‘zaščitili is patenti. Moč 
vgrajene reverzibilne turbine je 
v turbinskem režimu 8,1 MW, v 
črpalnem režimu pa 6,85 MW.

Agregat HE Moste IV nima 
velikih moči, vendar smo se za
radi zapletenih pogojev vgradit
ve in obratovanja agregata pri 
njem veliko naučili. Prepričani 
smo, da bo tudi elektrogospodar
stvo agregat polno izkoristilo za 
pridobitev izkušenj pri uporabi 
in vključevanju reverzibilnih

Trenutno se rezervoarji naha
jajo na vrtanju, temu pa bo nato 
sledila poizkusna montaža skup
no z ostalimi pripadajočimi sklo
pi.

Vsa oprema za regulatorja 
tlaka je mehansko gotova in se 
nahaja v fazi poizkusne montaže 
pred funkcijskim preizkusom.

Za naročnika HE Grabovica 
sta naročeni dve Kaplanovi tur
bini v skupni teži 1.600 ton. Do 
sedaj smo uspeli odpremiti pred- 
vbetonirane dele in spodnje dele 
zgornjih sesalnih cevi. Trenutno 
se v montaži dokončujejo in pri
pravljajo za odpremo še zgornji 
deli sesalnih cevi za prvi in drugi 
agregat.

Za vso ostalo opremo v glav
nem material šele nabavljamo ali 
izdelujemo polizdelke.

Za izvozno naročilo HE Duf- 
fers — Nova Zelandija je vsa na
ročena oprema mehansko obde
lana in jo trenutno poizkusno 
montiramo, demontiramo in po
stopoma pripravljamo za kopen
ski in ladijski prevoz.

Žerjavi
Za naročnika iz ZSSR v mon

taži trenutno razstavljamo tretje 
polarno dvigalo 400 Mp. Temu bo 
sledila površinska zaščita pred 
pripravo za odpremo. Odpremo 
za četrto in peto polarno dvigalo 
pravkar mehansko obdelujemo. 
Za istega naročnika trenutno raz
stavljamo dvigalo nosilnosti 160 
ton za trans 511.

V fazi poizkusne montaže se 
za tna-ns 508 nahaja 160-tonsko 
dvigalo s pripadajočim mačkom. 
Tudi za trans 510 pripravljamo 
opremo za most ,in maček 160 ton.

Dieselski motorji
Trenutno montaža dieselskih 

motorjev zaključuje poizkusno 
montažo mobilnih dvigal za 
TOZD TVN. Za ZSSR pa naro
čene rezervne dele za razne tipe 
dieselskih motorjev postopoma

agregatov v elektroenergetski si
stem. Pohvaliti moramo tudi do
bro sodelovanje z investitorjem 
Savske elektrarne, ki je pokazal 
veliko skrb, da dobijo domači 
proizvajalci potrebne reference 
za gradnjo reverzibilnih agrega
tov. Tako sedaj izdelujemo več 
kot polovico strojne opreme za

kompletiramo in pripravljamo za 
odpremo.

Črpalke
Trenutno se v fazi montaže 

za Vodovod in kanalizacijo Za
greb nahajata dve črpalki tipa 
VH7/22-II, za železarno Store dve 
črpalki 3CN9 in ena črpalka 
4VCKd 6 m, za IMP Maribor dve 
črpalki CNT 20/50-2 in za CP 
Dvor štiri črpalke P8/12 r. Isto
časno za razne naročnike komple
tiramo in pripravljamo naročene 
rezervne dele za razne tipe čr
palk.

TOZD Montaža je imela v me
secu decembru 1979 po gospodar
skem načrtu predvideno količin
sko realizacijo 449 ton, uspelo ji 
je doseči 611 ton oziroma 136,1 
odstotka.

B. Seme

TOZD PUM
Poslovno leto 1980 smo pričeli 

z velikim optimizmom, kajti z de
lom smo zasedeni, vendar imamo 
že v začetku večje težave z žaril- 
nirni pečmi in s pomanjkanjem 
nekaterih materialov, potrebnih v 
procesu izdelave ulitkov.

Količinski plan proizvodnje 
smo v primerjavi z letom 1979 
povečali za 5 odst. S tako količi
no izdelanih ulitkov bomo lahko 
finančno pokrili vse potrebe, po
večali pa bomo tudi materialne 
osnove dela. Istočasno bi s tako 
količino ulitkov zadovoljili vse po-

reverzibilno hidroelektrarno RHE 
Obrovac v Dalmaciji, ki ima moč 
2 X 140 MW. Verjamemo, da bo
mo uspešni tudi pri bližnji iz
gradnji reverzibilnih hidroelek
trarn RHE Pohorje in RHE Bi
strica v Srbiji.

trebe skupne proizvodnje, pri nas 
pa tudi zunanje kupce.

Povečanje proizvodnje obve
zuje nas vse, predvsem pa izde
lovalce modelov. Kljub temu, da 
se je proizvodnja prav v modelni 
mizami sorazmerno največ pove
čala, moramo težiti, da z dobro 
organizacijo in pravilno usme
ritvijo omogočimo še nadaljnje 
povečanje. Trenutno je v izdela
vi večje število modelov za črpal- 
ne naprave naftne predelovalne 
industrije za INO iz Reke. Zaradi 
zelo zahtevnih oblik in natančno
sti za delo se odvija tako, kot 
smo načrtovali. V decembru pa 
smo izdelali večje število modelov 
za HE Grabovico, HE Obrovac, 
ČP Karasi, Brodogradilište Split, 
RIO Lempa in Jugoturbino Kar- 
lovac.

Delo v livarnah poteka nor
malno, vse težave, ki se pojav
ljajo, premagujemo s skupnimi 
močmi in prav tu je opazno, da 
se je princip »enotne livarne« do
bro obnesel. Zadovoljni smo tudi 
s proizvodnjo ulitkov sive in spe
cialne litine, saj smo izdelali vse 
ulitke za reduktorje za Sovjetsko 
zvezo in vse ulitke za črpalno po
stajo Obrenovac, za HE Grabo
vico in Jugoturbino iz Karlovca.

V eltošnji gradbeni sezoni se 
bo pričela tudi rekonstrukcija in 
razširitev livarne jeklenih ulitkov. 
Gradbena dela bodo vsekakor 
ovirala proizvodnjo, zato moramo 
biti pripravljeni, da s posebnimi 
ukrepi in organizacijo omilimo 
morebitne zastoje.

A. Gruden

Ohišja reduktorjev za Sovjetsko zvezo (Foto: J. Žlebnik)

VE/TI IZ 
PROIZVODU! E

J. Fašalek


